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Molta expectació durant el recompte de vots a l’Ateneu de Sant Feliu Sasserra.//F: ANNA FAJA

Sant Feliu Sasserra escull el Bages
El grup partidari de sortir de la comarca del Lluçanès guanya les eleccions

El Lluçanès tindrà 
almenys set alcaldes nous
· La participació a les eleccions baixa tretze punts respecte el 2019  
· Junts creix i torna a guanyar en vots, regidors i alcaldies

 ESPORTS 

El CE Sant Feliu 
tanca la temporada 
del retorn
L’equip ha mostrat cada 
cop més competivitat

 EDUCACIÓ 

Marc Beltrà obté la 
beca Marie Curie
Desenvoluparà el projecte 
científic MITOUTA

 LA COLUMNA 

Ara que tot 
reverdeix
De Ramon Erra Macià

 ESPORTS 

El Pradenc Femení 
guanya la lliga
El resultat final es va 
decidir al temps afegit

 MEDI AMBIENT 

L’ADF Lluçanès 
renova la junta
Es fa la trobada d’ADFs 
d’Osona a Olost

 ESPORTS 

El Club Bàsquet 
Prats s’acomiada
Després de 30 anys, s’ha 
jugat l’últim partit

 ENTREVISTA 

“Ets això i no te 
n’has d’amagar”
Ferran Orriols presenta 
Plata, un disc en solitari
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L’ÀLBUM

Aquest passat dilluns 29 de maig, per alguns 
afortunats va ser un dia festiu, ja que hi ha pobles 
que escullen la segona Pasqua com a festa local. 
Però per a molts lluçanesos aquest dia és sinònim 
de ball de Cinquagesma i, com cada any, un bon 
grapat de gent es van reunir a la Pedra Dreta 
per celebrar-ho. L’aplec va comptar, de nou, amb 
l’actuació d’alguns alumnes de l’EMAL, així com 
dels acordionistes i d’altres músics vinguts d’ar-
reu. Tampoc hi va faltar, a part del berenar, el 
tradicional ball rodó a ritme d’El Bon Caçador al 
voltant de la Pedra Dreta.// Red.

Unes 40 persones del col·lectiu de gent gran 
del Lluçanès van compartir un viatge cap a la 
Vall del Jerte, comarca extremenya. Allí de ben 
segur que van poder gaudir de la reserva na-
tural de “la garganta de los infiernos” o visitar 
el museu de la cirera. Segurament també van 
fer bons tecs i tiberis, no en tingueu cap dub-
te. Pel camí també van parar a Ávila, Segovia i 
Valladolid. Tot plegat els va ocupar del 7 a l’11 
de maig. Massa poc, segurament. Conta que ja 
hi tornaran aviat, perquè no saben pas estar-se 
quiets.// Red.

Ball de Cinquagesma a 
la Pedra Dreta

La gent gran del Lluçanès, 
a la Vall del Jerte

El CE Via Fora d’Olost 
celebra 20 anys

El mal temps no espatlla 
Sant Baldiri

Foto de grup de tots els participants.//
 F: @CONS_LLUCANES

El concert de sobretaula a la terrassa de les piscines.//
 F: PAT

Multitudinari dinar de Sant Baldiri.//
 F: AJ SBLL

Expectació a la Pedra Dreta.// F:NSM

El penúltim diumenge de maig és la Fira del Jo-
vent d’Alpens, i enguany s’ha allargat durant tot el 
cap de setmana. Els actes van començar el diven-
dres amb les activitats de Flor de Vespre, organit-
zada juntament amb la cantautora Mar Pujol.

El vermut carlí de dissabte i l’esmorzar liberal 
de diumenge a la, ja tradicional, Taverna Afarta-
pobres, va atipar veïns i visitants, mentre gaudien 
de la música d’Albert Ridaura, el pastor de la plana.

Els diables de Rocadepena van “cremar” Alpens 
el dissabte, acompanyats pels alumnes i mestres de 
l’escola La Forja, que debutaven aquella nit.// Red.

Cap de setmana de Fira 
del Jovent a Alpens

Correfoc amb els diables de Rocadepena.//
F: LL. SURI - DALPENS.COM

Concert de Mar Pujol.// 
F: LL. SURI - DALPENS.COM

La taverna dels Afartapobres// 
F: LL. SURI - DALPENS.COM

El maig del 2003 va neixer el Club Excursio-
nista Via Fora d’Olost. El dissabte 27 de maig 
ho van celebrar el 20è anivesrari amb activi-
tats per la mainada, un dinar popular, un con-
curs de preguntes sobre el club i el concert de 
Pascual i els Desnatats. Per acabar, Dj Abel va 
punxar bona música fins que els bessons dels 
excursionistes van dir prou. L’entitat ha fet 
equipacions per celebrar l’aniversari, i ja està 
preparant el proper acte, la cursa infantil Olos-
tenca Kids que es durà a terme el proper dis-
sabte 3 de juny.// Red.

Sant Boi va celebrar el dia del patró, Sant Bal-
diri, el dissabte 20 de maig. El matí va començar 
amb un esmorzar a la plaça Nova, on també hi 
havia inflables i l’habitual recaptació d’Osona 
Contra el Càncer. Al migdia, l’arrossada popu-
lar, traslladada al pavelló a causa de la pluja, va 
comptar amb 360 persones. Pere Güell i Josep Ma 
Giravent van guanyar el campionat de botifarra, 
celebrat al Centre. El dia va acabar allí mateix 
amb la Farra d’en Baldiri, i la música de Dj Gin. 
El diumenge a la tarda, a l’església, la Coral Regi-
na de Manlleu va oferir un concert.// MGC
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ELECCIONS

Les eleccions locals del passat 
28 de maig han dibuixat un Llu-
çanès on Junts i la seva marca 
blanca han aconseguit un total 
de set de les tretze alcaldies de la 
comarca. Així i tot, aquesta xifra 
encara no és definitiva, falta sa-
ber cap a quin cantó es decantarà 
la balança a Prats de Lluçanès, on 
els resultats han donat a Movem 
Prats la clau de la governabilitat.

Junts ha crescut en nombre de 
vots respecte a les eleccions del 
2019 i, de nou, torna a ser el par-
tit més votat al Lluçanès, tenint 
en compte també les candidatures 
que van sota el seu paraigua amb 
les sigles Compromís Municipal. 
Des dels comicis municipals del 
2011, Junts no havia superat en 
nombre de vots a Esquerra Repu-
blicana, que ha vist aquesta vega-
da minvar el seu suport ja que ha 
perdut més de 800 vots respecte 
de les passades eleccions, fet que 
ja s’havia visualitzat presentant 
menys candidatures. Junts tam-
bé ha guanyat en nombre de re-
gidors, malgrat que aquest és un 
àmbit en el qual ERC mai ha su-
perat a l’espai convergent al Llu-
çanès.

Per altra banda, els Indepen-
dents, aquelles llistes que no es-
tan vinculades a cap partit, han 
vist com el seu suport creix any 
rere any passant dels 349 vots 
l’any 2015 fins als 888 obtinguts 
enguany. 

Aquestes eleccions han estat 

LLUÇANÈS 
Per_ Carolina Font Usart

marcades per la baixa participa-
ció, que no ha arribat al 65% del 
cens del Lluçanès. Fa quatre anys 
la participació va ser de gairebé 
el 78%. Tot i això, aquesta xifra 
era més elevada de l’habitual, ja 
que, en aquella ocasió, va coinci-
dir amb les eleccions europees en 
les quals l’independentisme va 
fer una demostració de força. El 
2015, la participació en els tretze 
municipis del Lluçanès va ser del 
73%. 

Enguany, en alguns municipis 
la participació no ha arribat al 
50%, com és el cas de Sant Bar-
tomeu del Grau i Lluçà. La par-
ticipació registrada als municipis 
on només hi havia una candidatu-
ra, nou dels tretze que hi ha a la 
comarca, ha estat per sota de la 
mitjana comarcal, exceptuant els 
casos d’Alpens i Sant Martí d’Al-
bars, essent aquest últim el poble 
amb la participació més elevada 
de tot el Lluçanès (80,39%). 

RELLEUS A LES ALCALDIES
Aquests comicis també han ser-

vit per tancar una etapa de molts 
dels alcaldes històrics del Llu-
çanès, que deixaven pas a nous 
i noves candidates. Aquest fet 
propiciarà que en set dels tretze 
municipis de la comarca hi hagi 
cares noves a l’alcaldia. 

DONES ALS AJUNTAMENTS
Dels 85 regidors que conforma-

ran els plens dels consistoris del 
Lluçanès els pròxims quatre anys, 
només 37 són dones. Aquesta xi-
fra representa poc més del 43% 
de total, tres punts per sobre que 
en l’anterior legislatura. Aquesta 
és una xifra que va augmentant 
progressivament.

Pel que fa al total d’alcaldies, 
només quatre de les tretze del 
Lluçanès estaran encapçalades 
per dones, a falta de saber enca-
ra, què passarà a l’Ajuntament de 
Prats de Lluçanès.//

SOBREMUNT

Participació: 40 vots (59,70%)
Vots en blanc: 0 (0,0%) / Vots nuls: 2 (5,00%)  

Partits Vots Regidors

IpS
Ester Ordeig Casas (33),  
Irene Alongina Prat (24) i 
Laura Alabern Codina (13)

3

PSC - 
CP Maria Pilar Rascon (1) 0

Ordeig certifica 
l’alcaldia a Sobremunt

Lluçà avala Glòria 
Colom d’alcaldessa

L’actual alcaldessa ha estat la candidata 
més votada i l’acompanyaran al 
consistori Irene Alongina i Laura Alabern

La participació frega el 50% a Lluçà

SOBREMUNT

LLUÇÀ

Amb una participació de gairebé el 60%, sense 
cap vot en blanc i només dos nuls, Ester Ordeig es 
reafirma com a alcaldessa de Sobremunt.

Ordeig era des del passat setembre, alcaldessa 
del municipi, quan va substituir Albert Güell que, 
després de set anys al capdavant del consistori, va 
decidir deixar l’alcaldia.

En aquests comicis, a part d’una llista fantasma 
del PSC, només s’ha presentat l’agrupació d’elec-
tors, Independents per Sobremunt, formada per 
Ordeig juntament amb les noves regidores Irene 
Alongina i Laura Alabern.// CFU

L’actual alcaldessa, Glòria Colom, ha encapçalat 
l’única candidatura que s’ha presentat en aquests 
comicis a Lluçà, Assemblea pel Municipi - AM (vin-
culada a Esquerra Republicana).

El consistori sortit d’aquestes eleccions, amb una 
participació del 49,78%, és pràcticament nou, no-
més repeteixen Colom i les regidores Gemma Ga-
llorte i Montserrat Suriñach. La resta de regidors, 
quatre, són nous.

Colom va substituir Eva Boixadé a l’alcaldia el ju-
liol del 2021, i com en el cas d’Ordeig a Sobremunt, 
era la primera vegada que es presentava a unes 
eleccions com a cap de llista.// CFU

LLUÇANÈS

Participació: 4.035 vots (64,14%)
Vots en blanc: 214 (5,30%) / Vots nuls: 151 (3,74%)  

Partits Vots % Alcaldies Regidors

JUNTS - CM 1413 35,02% 7-8 40

ERC - AM 1004 24,88% 2-3 24

INDEPENDENTS 888 22,01% 2-3 15

PDECAT - PL 199 4,93% 1 4

CUP - AMUNT 91 2,26% 0 2

PSC - CP 6 0,15% 0 0

Junts torna a guanyar en vots, 
regidors i alcaldies al Lluçanès
El 2019, ERC va guanyar en vots i Junts va guanyar en 
regidors i en alcaldies

LLUÇÀ

Participació: 114 vots (49,78%)
Vots en blanc: 13 (11,40%) / Vots nuls: 5 (4,39%)  

Partits Vots % Regidors

ApM - 
AM 96 84,21% 7

Glòria Colom Puigbò,
Gemma Gallorte Arregui, Bàrbara Palacios 

Navarrete, Montserrat Suriñach Pérez, Xavier Soler 
Fernàndez, Baldiri Pujals Cruells i Aniol Martí Espelt

Una de les meses constituïdes a Olost.//F: PAT
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Junts per Prats ha tornat a 
guanyar les eleccions munici-
pals a Prats de Lluçanès, però 
aquesta vegada ho fa tan sols 
10 vots per damunt d’ERC, que 
ha quedat segona. Els partits li-
derats per Jordi Bruch i Montse 
Boladeres han aconseguit 479 i 
469 vots, respectivament, i els 
segueix de prop Movem Prats, 
amb 411.

Junts ha perdut 200 vots res-
pecte del 2019, mentre que ERC 
en perd 35 i Movem en guanya 
123. Traduït en regidors, Junts 
i ERC en tindran quatre, i la 
formació de Montse Juvanteny 
en tindrà 3, mentre que surt del 
consistori República Activa de 
Prats (RAP), que fins ara tenia 
una regidora i enguany no s’han 
presentat a les eleccions.

En aquests comicis hi ha hagut 
230 vots menys que el 2019, i la 
participació ha baixat 10 punts, 
del 79 al 69%, malgrat que enca-
ra es manté molt per damunt de 
la mitjana catalana, que ha estat 
del 55,5%.

PENDENTS DELS PACTES
Amb els resultats a la mà, cap 

candidatura obté la majoria ab-
soluta (6 dels 11 regidors) però 
qualsevol combinació entre els 
partits l’aconseguiria. En l’últim 
mandat –el primer des de 1983 
en què cap partit tenia majoria– 
els cinc regidors de Junts han 
compartit govern amb els dos de 
Movem.

En declaracions a LaRella, 
l’alcalde Jordi Bruch es mostra 
“content de ser la primera força” 
i diu que “hi haurà d’haver nego-
ciacions amb tots els grups”. “En 
l’àmbit personal hem parlat amb 
tots, però no de cap acord, per no 
dir que no ens hem reunit ni amb 
el nostre equip”, detalla.

Bruch diu que, per ara, Junts 
no prioritza cap pacte i vol parlar 
amb tothom. “Quan ho hàgim fet, 
ja ho valorarem”, assegura.

La cap de cartell d’ERC també 
valora positivament els resul-
tats, més encara després que el 
partit hagi retrocedit en el con-
junt del país. “Estem contents, 
en percentatge hem pujat una 
mica, tenint en compte també 
que hi havia un canvi de cap de 
llista i de llista”, remarca Bola-
deres, que recorda que el partit 

ELECCIONS

ha guanyat un regidor.
Pel que fa als pactes, la regido-

ra assegura que encara no han 
parlat amb la resta de grups, 
“però no tanquem cap porta”. 
En aquest sentit, consideren que 
el resultat és un “empat tècnic” 
amb Junts. “Ens hi va el poble i 
la comarca, tenim ganes de fer 
feina”, conclou.

Per Movem, Montse Juvanteny 
assegura que estan “molt con-
tents” d’haver retallat distàncies 

Junts guanya a Prats amb ERC a 
tocar, i Movem puja 

amb les altres dues forces. “Mal-
grat l’abstenció, hem augmentat 
de molts vots, estem molt con-
tents i disposats a parlar amb 
tothom”, explica.

Juvanteny també admet que 
hi ha hagut les primeres conver-
ses amb Junts, “no oficials, sense 
propostes concretes ni amb una 
taula al mig”. “Podem parlar 
amb tothom, però de moment 
amb ERC no ens hem dit res”, 
explica.//

La participació ha baixat deu punts respecte al 2019

Montse Boladeres, Carolina Font (moderadora), Jordi Bruch i Montse Juvanteny, abans del debat 
electoral  que es va celebrar el dijous 23 de maig.//F: PAT

PRATS DE LLUÇANÈS 
Per_ Ferran Vila Cabanas i 
Pol Asensi Turigas

PRATS DE LLUÇANÈS

Participació: 1420 vots (69,36%)
Vots en blanc: 35 (2,46%) / Vots nuls: 26 (1,83%)  

Partits Vots % Regidors

JUNTS - CM 479 33,73% 4

ERC - AM 469 33,03% 4

MP 411 28,94% 3

Junts - CM: Jordi Bruch, Jordi Batriu, Maria dels Angels Sala i Heribert Grifell. 
ERC - AM: Montse Boladeres, Josep Peraire, Rosa Vilà i Pere Vila. 

MP: Montse Juvanteny, Xavier Serrat i Estel Arcalís.
La candidatura de Junts per Sant Bartomeu, en-

capçalada per Xevi Puig, ha estat l’única que s’ha 
presentat en aquests comicis a Sant Bartomeu 
del Grau. La llista es va crear després que l’actu-
al equip de govern, amb David Puyol al capdavant, 
anunciessin a principis d’aquest any que no tenien 
intenció de tornar-se a presentar.

A Sant Bartomeu aquestes eleccions han estat 
marcades per la baixa participació. Només va anar 
a votar el 48,39% del cens, la xifra més baixa de tot 
el Lluçanès. També és el poble on s’ha registrat un 
major percentatge de vots nuls, el 9,52% del total 
de vots emesos.

Pels set regidors que formaran el nou consistori, a 
excepció de Puig que actualment era regidor per Es-
querra Republicana, aquesta serà la primera vega-
da que formen part del ple de l’Ajuntament. Junts 
ha aconseguit de nou representació després que el 
2019 no presentessin candidatura.// CFU

Xevi Puig serà el nou 
alcalde de Sant Bartomeu
Renovació pràcticament total al 
consistori santbartomeuenc

SANT BARTOMEU DEL GRAU

SANT BARTOMEU DEL GRAU

Participació: 315 vots (48,39%)
Vots en blanc: 55 (17,46%) / Vots nuls: 30 (9,52%)  

Partits Vots % Regidors

JUNTS - 
CM 230 73,02% 7

Francesc Xavier Puig Fernàndez,
Santiago Cerezo Nadeu, Roger Vilamala Ribera, 

Marta Molas Gaja, Josep Maria Sabata Folch, 
Ruben Morcillo Quesada i Rafael Ramirez Casas

Xevi Puig serà el nou alcalde de Sant Bartomeu del Grau.//
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ELECCIONS

Ara Sant Feliu - PL guanya les 
eleccions a Sant Feliu Sasserra

El diumenge 28 de maig el 
poble de Sant Feliu Sasserra va 
decidir abandonar el projecte de 
la creació del Lluçanès, després 
d’unes eleccions municipals en 
les quals cap dels habitants te-
nia la certesa de quin seria el 
futur del poble. Amb tot, el dia 
abans de les votacions ja hi ha-
via hagut un acte de gamberris-
me que ha esdevingut premoni-
tori; el cartell de “El Lluçanès” 
havia desaparegut del terme 
municipal. La victòria, va ser 
pel grup partidari de sortir de 
la comarca i es va celebrar al 
kebab del poble. L’ambient al 
Perot Rocaguinarda (Kebab) 
era d’èxit. Hi havia molta més 

gent i enrenou que de costum i 
en general la cara dels comen-
sals era d’eufòria. Amb tot, 
també hi havia entre ells gent 
de la llista derrotada, els quals 
podien ser víctimes d’un petit 
escarni. Mentre hom esperava 
el seu durum, va arribar el fu-
tur alcalde que va ser ovacionat 
sorollosament. Tot seguit es va 
anar repartint cava entre els 
assistents. A la televisió es feia 
un repàs de la jornada electoral 
que la gent seguia amb bastant 
interès. Vaig ser interpel·lat per 
algun local el qual em va co-
mentar que el poble estava molt 
dividit en aquesta qüestió i que 
la seva màxima era esperar un 
bon govern per al poble.

Sant Feliu Sasserra és l’únic 
municipi del Lluçanès que per-

tany a la comarca del Bages, i 
fou el municipi que tingué la 
primera capital del Lluçanès. 
Quan es va fer la consulta per 
la nova comarca hi va guanyar 
el no, fet que ha posat en mo-
viment aquest nou actor polític 
que ha aconseguit fer-se amb el 
poder.

És un cop dur per una comar-
ca que encara no s’ha format. Els 
motius pels quals molta gent hi 
està en contra són  perquè es re-
laciona amb un projecte d’ERC, 
de gent de Prats o per haver 
sortit com un bolet després de 8 
anys cremant en somort. Sigui 
com sigui, la comarca ha de ti-
rar endavant, només ens resta 
veure com els alcaldes elegits  
el passat diumenge s’impliquen 
de veritat en fer quelcom sobre 
el tema, o deixen perdre l’esforç 
de molts d’una reivindicació his-
tòrica.//

La nova candidatura desbanca ERC del govern de Sant Feliu 
que ostentava des del 1999

SANT FELIU SASSERRA

Participació: 388 vots (77,6%)
Vots en blanc: 5 (1,29%)/ Vots nuls: 22 (5,67%)  

Partits Vots % Regidors

ARA - PL 199 51,29% 4

ERC - AM 162 41,75% 3

ARA PL: Joan Ramon Domenech Perarnau,
Anna M. Yebra Altimiras, Ramon Domenec Taulats i Albert Rodellas Serra.

ERC - AM: Maria Lluïsa Terra Salada, Marc Coma Vila i Lurdes Burdó Valeri

Aquesta serà la segona legislatura de Ramon Pa-
drós al capdavant de l’Ajuntament de Sant Martí 
d’Albars. Enguany, més enllà d’una llista fantasma 
del PSC, la candidatura de Junts per Sant Martí, 
encapçalada per Padrós, ha estat l’única llista que 
s’ha presentat al municipi. Era habitual que als co-
micis ERC presentés candidatura, però en aquesta 
ocasió no ha estat així. Malgrat que només hi hagu-
és una llista, la participació a Sant Martí ha estat 
del 80% del cens, la més alta de tots els municipis 
amb una sola llista i només superada per Perafita, 
on hi havia dues llistes.

En aquesta nova legislatura, formaran part del 
consistori Claustre Albets i Anna Manubens, que 
repeteixen com a regidores, i s’hi incorporen Mont-
serrat Ballús i Pere Palomera.

La remodelació de la plaça de l’Ajuntament o la 
depuradora de Beulaigua i Sant Martí seran algun 
dels temes d’aquesta legislatura.// CFU

Ramon Padrós revalida 
l’alcaldia de Sant Martí 
La participació ha estat del 80% del 
cens, una de les mes altes de tots els 
municipis del Lluçanès

SANT MARTÍ D’ALBARS

SANT MARTÍ D’ALBARS

Participació: 82 vots (80,39%)
Vots en blanc: 5 (6,10%) / Vots nuls: 6 (7,32%)  

Partits Vots Regidors

JUNTS 
- CM

Ramon Padrós Ferrer (65),  
M. Claustre Albets (57), 
Montserrat Ballús (56), 
Anna Manubens (45), 
Pedro Palomera (28)

5

PSC - 
CP Eric Caparrós (2) 0

Ramon Padrós encara el 2n mandat com a alcalde.//

ons, es va enviar una carta a to-
tes les cases amb argumentaris 
en contra de la comarca, i una 
altra d’ERC Sant Feliu apor-
tant altres dades i clarificant 
alguns punts.//

Sasserra de Bages

Joan Ramon Domenech serà 
el pròxim alcalde de Sant Fe-
liu Sasserra, després que Ara 
Sant Feliu - Pacte Local hagi 
aconseguit 4 dels 7 regidors del 
consistori i 37 vots més que la 
candidatura d’ERC, amb Mari-
sa Terra al capdavant. Els co-
micis van tenir una participació 
de més del 77%.

La victòria d’Ara Sant Feliu, 
i per tant del PDECat, trenca 
amb l’hegemonia dels governs 
d’Esquerra Republicana, que 
ha governat el consistori sant-
feliuenc amb diferents alcaldes 
des del 1999, amb el primer 
mandat d’Andreu Riba.

A més, el triomf d’Ara també 
decideix el paper de Sant Feliu 
en la futura comarca del Lluça-
nès. L’actual consistori (ERC) 
s’havia acollit a l’opció de la Ge-
neralitat de quedar-se dins el 
projecte comarcal almenys fins 
al març del 2026, quan podien 
sortir només amb un acord al 
ple. Aquest acord, la nova can-
didatura d’Ara Sant Feliu vol 
fer-lo al més aviat possible, per, 
com diuen, respectar el vot del 
poble sobre la comarca del Llu-
çanès segons el resultat obtin-
gut a la consulta de l’any 2015, 
on va guanyar l’opció de no for-
mar-ne part.

  I és que la campanya a Sant 
Feliu s’ha viscut amb intensi-
tat. El tema de la comarca ha 
centrat la campanya electoral, 
de manera que fins i tot fins al 
divendres abans de les elecci-

SANT FELIU SASSERRA 
Per_ Carolina Font Usart

SANT FELIU SASSERRA 
Per_ Roger Torrents Boy
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Marc Sucarrats, Josep Cabanes, 
Joan Pla i Joan Grau (CM) forma-
ran el nou govern de l’Ajuntament 
d’Oristà. La nova candidatura, 
Fem Oristà - Fem La Torre (AM) 
ha aconseguit tres regidories per 
Laia Oliver, Olga Franquesa i 
Bruna Rovira, noves cares a l’ens 
municipal.

Sucarrats es mostra “content” 
per haver aconseguit “una victò-
ria clara”, i explica que en aquesta 
legislatura continuarà projectes 
ja aprovats com la repavimenta-
ció i reforma del Carrer Nou de 
la Torre i la del Pas Nou d’Oris-
tà, unes obres que havien quedat 
“parades” durant la pandèmia i a 
causa de la pujada de preus. En 
la legislatura present, i en el ter-
reny cultural, Sucarrats destaca 
la voluntat de fer valdre la figura 
del bandoler Perot Rocaguinarda. 
Sobre la relació amb “Fem Oristà” 
i la possibilitat de formar un go-
vern conjunt, diu que encara no 
n’han parlat.

Oliver, per la seva banda,  trans-
met que l’equip està “tranquil i 
content” de la feina feta, i agraeix 
el suport rebut. Es mostra oberta 
a “escoltar i valorar” propostes de 
cara a la seva participació en el 
govern, però sent fidel a la filoso-
fia del grup. Deixa clar que el seu 
grup és “transversal” i que volen 
que el seu pas pel consistori “si-
gui fructuós i constructiu”. Entre 
els objectius que destaca hi ha el 
d’aconseguir un ajuntament “més 
obert que escolti i informi més i de 
forma continuada”. Oliver també 
destaca la importància de garan-
tir “l’atenció a les persones” en 
tots els sentits i d’atendre “les ne-
cessitats de la pagesia”. 

HISTÒRIC D’ELECCIONS
L’històric d’eleccions munici-

pals d’Oristà mostra un equilibri 
de forces entre les llistes conver-
gents (CIU) i postconvergents 
(Junts, Compromís Municipal), i 
d’altres que s’han anat alternant 
entre Independents, PSC, Inicia-
tiva i ERC. 

En tots els comicis, excepte els 
de l’any 1983, hi ha hagut una 
candidatura de CiU (ara Junts), 
així i tot, només han ostentat l’al-
caldia durant disset anys, entre 
els que es compten els darrers 

vuit de Sucarrats. És una dada 
curiosa tenint en compte el predo-
mini absolut d’aquests partits en 
les altres eleccions, al Parlament 
i al Congrés. 

Sucarrats, que ja havia format 
part d’una candidatura indepen-
dent l’any 1999, tornava a la polí-
tica municipal com a cap de llista 
de CiU l’any 2011, en la qual va 
quedar a només dos vots, 193 a 
195, del grup Gent del Municipi 
d’Oristà (GMO) encapçalat per 
Vicenç Cornejo, alcalde del 2003 

Sucarrats guanya a Oristà i Fem 
Oristà s’estrena amb tres regidories

al 2015.
Quatre anys més tard, Sucar-

rats desbancava GMO en les elec-
cions municipals amb més partici-
pació de la història (87,8 %), i l’any 
2019, amb les sigles de Junts, con-
corria en solitari a les eleccions, 
essent la primera vegada amb llis-
ta única al municipi des del 1987.

Amb l’entrada de la nova candi-
datura associada a ERC es recu-
pera l’equilibri habitual a un con-
sistori acostumat a tenir més d’un 
color polític.//

Som-hi pel municipi d’Oristà - CM aconsegueix mantenir 
l’alcaldia amb 203 vots i 4 regidors, i Fem Oristà - Fem La 
Torre - AM entra amb 160 vots i 3 regidores

Expectació al recompte a Oristà.//F: BRUNA SALA

ORISTÀ 
Per_ Jordi Freixa Oliveras

Toni Prat serà el nou alcalde d’Alpens, com a subs-
titut, al capdavant de l’ens municipal, de Montse Bar-
niol, que ha estat l’alcaldessa d’ençà que el 2003 va 
guanyar les eleccions.

Enguany, la candidatura Fem Poble, vinculada a 
Esquerra Republicana, ha estat l’única llista que s’ha 
presentat als comicis, després que la candidatura cre-
ada el 2019 de Junts per Alpens anunciessin que no es 
tornaven a presentar.

Malgrat només haver-hi una llista, la participació 
a Alpens ha passat del 70%. Del total de vots emesos, 
més del 76% han estat per la candidatura Fem Poble, 
però un 18% han estat vots en blanc, la qual cosa fa 
d’Alpens el poble amb el percentatge més alt de vots 
en blanc de la comarca.

Cinc de les set persones que han entrat a formar 
part del consistori alpensí s’estrenaran en el càrrec de 
regidors, qui repetiran seran les regidores Montserrat 
Estrada i Leny Jareño. Per davant tenen quatre anys 
per, d’entre altres projectes, desenvolupar el pla de La 
Torre, finca que va adquirir el consistori.// CFU

Toni Prat nou alcalde 
d’Alpens, sense oposició
Substituirà Montse Barniol després de 
20 anys al càrrec

ALPENS

ORISTÀ

Participació: 374 vots (77,59%)
Vots en blanc: 4 (1,07%) / Vots nuls: 7 (1,87%%)  

Partits Vots % Regidors

SOM-HI - CM 203 54,28% 4

FEM - AM 160 42,78% 3

SOM-HI - CM: Marc Sucarrats Sabatés,
Josep Cabanas Boada, Joan Pla Rocadembosch i Joan Grau Lladó

FEM - AM: Laia Oliver Frauca, 
Olga Franquesa Soler i Bruna Rovira Costa

ALPENS

Participació: 153 vots (70,18%)
Vots en blanc: 28 (18,30%) / Vots nuls: 8 (5,23%)  

Partits Vots % Regidors

FP - AM 117 76,47% 7

Toni Prat San,
Montserrat Estrada Rusiñol, Oriol Cruells Fernández, 

Magdalena Jareño Camero, Pau Cruells Bragulat, 
Anna Alba Estorch i Khalid Cobaa Idrissi

Toni Prat serà el nou alcalde d’Alpens.//

ELECCIONS
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Els ciutadans de Perafita han 
decidit de forma clara que la can-
didatura d’Endavant Perafita!, 
liderada per Joan Compta i Ma-
ria Barcons, sigui qui capitanegi 
l’Ajuntament els pròxims quatre 
anys. La candidatura, vinculada 
a Junts per Catalunya, ha ob-
tingut una majoria clara acon-

seguint cinc dels set regidors de 
l’Ajuntament. En total, han reco-
llit 169 vots, 78 més que la can-
didatura de Poble Actiu Perafita, 
vinculada a la CUP, que n’ha as-
solit 91 i tindrà dos regidors.

L’actual alcalde, Ramon Casals, 
que ho és des de fa vint anys, va 
anunciar a principis d’any que no 
es presentaria de nou a les elec-
cions. Aquest fet va obrir un nou 
escenari a Perafita, on diferents 
persones i grups van intentar pre-

Endavant Perafita! guanya les eleccions 
i Poble Actiu només tindrà 2 regidors

sentar candidatures al municipi. 
Finalment, només han concorre-
gut a les eleccions dos grups.

Per una banda, el grup vence-
dor, Endavant Perafita, que s’ha 
donat a conèixer com a una nova 
candidatura, però que també 
compta amb persones que ja han 
format fins ara part de l’equip 
de Ramon Casals. El mateix cap 
de llista, Joan Compte, ja havia 
estat regidor entre el 2011 i el 
2019. A Compte l’acompanyaran 
a l’Ajuntament Maria Barcons, 
Damià Picas, Clàudia Vall i Marc 
Tort. Precisament, Picas i Tort 
ja són actualment regidors amb 
Casals, i Picas és un dels regidors 
més longeus del Lluçanès, ja que 
aquesta serà la seva vuitena le-
gislatura com a regidor. Tal com 
van explicar en campanya, la in-
tenció del grup és compartir l’al-
caldia entre Compte i Barcons, 
que agafarà al relleu a mitja le-
gislatura.

L’altre grup que ha concorregut 
a les eleccions ha estat Poble Ac-
tiu Perafita - AMUNT, vinculat 
a la CUP. Aquesta era la segona 
vegada que el grup es presentava 
a les eleccions i només han as-
solit dos representants. El 2019 
van ser tres els regidors escollits, 
que s’han mantingut a l’oposició 
aquesta legislatura. Gabriel Ro-
denas ha tornat a encapçalar la 
candidatura, i Marc Batiste serà 
qui el continuï acompanyant en el 
ple del consistori. Durant aquesta 
passada legislatura han fet una 
oposició activa proposant iniciati-
ves i criticant la forma de treba-
llar de l’equip de govern, així com 
alguns dels projectes que s’han 
tirat endavant aquests últims 
anys, com per exemple la cons-
trucció del Mirador de Ponent. 
Caldrà veure quin paper desen-
volupen en el nou consistori sortit 
d’aquestes eleccions.

Cal destacar també que la par-
ticipació en les eleccions a Pe-
rafita ha estat la més alta de la 
comarca: arriba al 80,60%. Una 
xifra molt per sobre de la mitja-
na de participació registrada al 
Lluçanès, tant en aquests comicis 
(64%), com en els del 2015 que va 
arribar al 77%.

El nou consistori perafitenc té 
al davant quatre anys en els quals 
haurà d’afrontar la construcció de 
l’escola nova, així com la cons-
trucció d’una depuradora pel po-
ble o la finalització del POUM.//

Joan Compte serà el nou alcalde, que prendrà el relleu 
a Ramon Casals després de vint anys al capdavant de 
l’Ajuntament de Perafita

El recompte de vots a Perafita.//

PERAFITA 
Per_ Carolina Font Usart

Sara Costa ha estat escollida en aquestes eleccions 
com a primera alcaldessa de Sta. Maria de Merlès, pre-
nent el relleu del seu pare, Josep Costa, qui ha estat 
al capdavant del consistori durant els darrers 28 anys.

Sara Costa ha encapçalat la llista Compromís per 
Santa Maria de Merlès - CM, vinculada a Junts. Dei-
xant de banda la llista fantasma del PSC, aquesta 
llista ha estat l’única a presentar-se a les eleccions en 
aquest petit municipi de menys de 250 habitants, on 
s’utilitza el sistema de vot de llistes obertes.

La candidatura de Compromís per Santa Maria de 
Merlès - CM, a més de la cap de llista, ha experimen-
tat també una renovació amb la incorporació de nous 
membres. Acompanyant-la en aquesta nova etapa 
s’estrenaran també Miquel Bessa, Josep Pérez i Xa-
vier Puigderrajols, a més de Jaume Bardolet, que ja 
és actualment regidor.

Amb l’elecció de Sara Costa com a primera alcaldes-
sa de Santa Maria de Merlès, s’inicia una nova etapa 
política en aquest municipi. Costa afrontarà els reptes 
i responsabilitats de liderar l’administració local amb 
una política continuista, treballant per mantenir els 
serveis bàsics, millorant camins i seguint controlant 
la problemàtica de la riera i la recollida de residus.

Josep Costa va entrar a l’Ajuntament de Santa Ma-
ria de Merlès l’any 1995 com a representant de CiU. 
Ha estat un dels alcaldes més longeus de la comarca. 
Durant el seu mandat, va contribuir a la formació de 
la Mancomunitat d’aigües de Merlès. En les darreres 
legislatures, ha inaugurat la sala polivalent i ha fet la 
remodelació de la plaça de l’Ajuntament. Costa també 
va participar en la creació del Consorci de Municipis 
del Lluçanès el 2001, del qual Merlès en va formar 
part fins al 2019, que van demanar sortir-ne.// Red.

Sara Costa, primera 
alcaldessa de Merlès
Després de 28 anys, rellevarà el seu 
pare al capdavant de l’alcaldia

SANTA MARIA DE MERLÈS

PERAFITA

Participació: 270 vots (80,60%)
Vots en blanc: 6 (2,22%) / Vots nuls: 22 (5,67%)  

Partits Vots % Regidors

EP - CM 169 62,59% 5

PAP - AMUNT 91 33,70% 2

EP - CM: Joan Compta Nuñez,
Maria Barcons Palomera, Damià Picas Baltanàs,  

Clàudia Vall Puig i Marc Tort Carrera
PAP - AMUNT: Gabriel Rodenas Corominas i Marc Batiste Adell

SANTA MARIA DE MERLÈS

Participació: 68 vots (53,54%)
Vots en blanc: 7 (10,29%) / Vots nuls: 4 (5,88%)  

Partits Vots Regidors

JUNTS 
- CM

Sara Costa Puig (47),  
Jaume Bardolet Palau (38),
Josep Pérez Garrido (35),

 Miquel Bessa Sánchez (31), 
Xavier Puigderrajols (27)

5

PSC - 
CP José Piedra Requena (3) 0

Sara Costa serà la primera alcaldessa de Merlès.//
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Aquesta serà la 2a legislatura que Marc Parés esta-
rà al capdavant del consistori santboienc, liderant la 
llista Tots per Sant Boi, i novament, sense oposició. El 
grup, nascut el 2019, va trencar el bipartidisme histò-
ric que hi havia hagut al poble, i aquest cop, s’ha repe-
tit l’escenari de llista única. La primera legislatura, el 
grup Tots per Sant Boi va presentar-se com a grup in-
dependent, però enguany ho han fet associats a Junts.

El consistori comptarà amb algunes cares noves i re-
peteixen quatre dels set regidors, que formaven part 
de l’anterior equip. D’entre aquests, destaca Marta 
Canadell, que aquest cop anava segona i Jordi Pujol, 
que enguany ocupa la tercera posició. També repetirà 
Miquel Parés, regidor des del novembre del 2021.

La remodelació del passeig Lluçanès o l’inici del Por-
ta a Porta, seran temes claus de la legisltarua.// Red.

La nova alcaldessa de Sant Agustí de Lluçanès 
serà Laia Serrat, que ja ha estat regidora aquesta 
passada legislatura. Serrat prendrà el relleu a Jo-
sep Pujol, qui ha estat alcalde ininterrompudament 
des de les eleccions del 1995.

Enguany, aquesta candidatura ha estat l’única 
que s’ha presentat als comicis de Sant Agustí de 
Lluçanès.

Al nou consistori, Serrat estarà acompanyada 
d’Eva Bori, que s’estrena com a regidora, i Albert 
Camprubí que repeteix candidatura. Els principals 
objectius que tenen per aquests pròxims quatre 
anys és aconseguir millorar la gestió de les escom-
braries i tirar endavant el projecte de la depuradora 
d’aigües residuals del nucli urbà de l’Alou, que ja 
està redactat, però falta executar-lo.// Red.

Gil Salvans serà el nou alcalde d’Olost a partir de la 
consititució dels nous ajuntaments, previsiblement el 
17 de juny.

Salvans serà el relleu de l’històric alcalde Josep 
Maria Freixanet, que va assolir l’alcaldia el 2003 gua-
nyant al grup de CiU i que pràcticament des de lla-
vors no ha tingut oposició (a excepció del 2011).

A més del relleu al capdavant de la llista, també 
destaca que enguany, el grup IOiSC s’ha desmarcat 
d’ERC i ha concorregut als comicis com a candidatura 
independent. Roger Sala, Maria Casellas i Marta Oli-
vares seran els nous regidors que també s’incorporen 
a l’equip.

El desenvolupament de Ca l’Argimon, la reconversió 
del Centre de dia o la construcció de la via verda són 
algunes de les accions de futur que proposen.// PAT

Marc Parés renova el 
càrrec per quatre anys

Josep Pujol passa el 
testimoni a Laia Serrat

Gil Salvans rellevarà a 
Freixanet a Olost

Enguany la candidatura liderada per 
Parés s’ha presentat sota el paraigua 
de Junts

Laia Serrat, que ja ha estat regidora 
aquesta legislatura, capitanejarà el 
nou ajuntament

La candidatura d’Independents per 
Olost i Santa Creu es desvincula 
d’Esquerra Republicana de Catalunya

Marc Parés, votant aquest passat diumenge.// El nou equip de Sant Agustí, amb Serrat al centre.// Gil Salvans serà el nou alcalde d’Olost.//

SANT BOI DE LLUÇANÈS SANT AGUSTÍ DE LLUÇANÈS OLOST

SANT BOI DE LLUÇANÈS

Participació: 241 vots (52,39%)
Vots en blanc: 20 (8,30%) / Vots nuls: 4 (1,66%)  

Partits Vots % Regidors

TOTS - 
CM 217 90,04% 7

Marc Parés Muns, 
Marta Canadell Gurri, Jordi Pujol Vilamitjana, 

Maria Carmen Anfruns Llado, Joaquim Saperas 
Querol, Miquel Parés Juvanteny i Sergi Vila Pujadas

OLOST

Participació: 516 vots (52,27%)
Vots en blanc: 34 (6,59%) / Vots nuls: 28 (5,43%)  

Partits Vots % Regidors

IOISC 454 87,98% 9

Gil Salvans Muns,
Marta Olivares Solanich, Roger Sala Aranda, Meritxell 

Trigo Gabassa, Ramon Ambros Solanellas, Maria 
Lluisa Jimenez Aguilera, Josep Calveras Perarnau, 

Maria Casellas Soler i Pere Martí Grau

SANT AGUSTÍ DE LLUÇANÈS

Participació: 54 vots (62,79%)
Vots en blanc: 2 (3,70%) / Vots nuls: 5 (9,26%)  

Partits Vots Regidors

JUNTS - 
CM

Laia Serrat Danés (47),  
Eva Bori Camprubí (30) i 

Albert Camprubí Sanglas (15)
3

PSC - 
CP

Maria del Mar 
Noufuentes  (0) 0

ELECCIONS
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l’ADF.
El novembre del 2017, l’ADF 

Lluçanès va guanyar el premi 
Rossend Montané amb el projecte 
Lluçanès 360°, que també compta 
amb la col·laboració del Consor-
ci del Lluçanès i l’Associació de 
Propietaris Forestals (APF). L’ob-
jectiu del projecte era la reducció 
del risc d’incendis a través de la 
neteja del sotabosc gràcies a la 

El passat 25 de maig es va fer 
el relleu al capdavant de la junta 
de l’ADF (Associació de Defensa 
Forestal) Lluçanès. La nova junta 
té l’objectiu donar continuïtat a 
l’ADF Lluçanès, ja que consideren 
que és una entitat que no es pot 
perdre. Volen seguir la línia de la 
junta sortint, és a dir, continuar 
vetllant pel territori i per la pre-
venció d’incendis.

La junta sortint ha estat al 
capdavant de l’entitat des de 
la primavera del 2017. Al llarg 
d’aquests sis anys han impulsat 
un seguit de millores organitzati-
ves dins l’associació, un dels objec-
tius era reactivar-la augmentat el 
nombre de voluntaris. Per aquest 
motiu al llarg del seu mandat han 
organitzat cursos anuals perquè 
totes aquelles persones que ho 
volguessin es poguessin treure i 
renovar el carnet d’ADF.

Una de les accions més visibles 
d’aquesta junta ha estat la venda 
de maquinària antiga, que havia 
quedat obsoleta, i l’adquisició de 
quatre vehicles pick-up. Aquests 
han facilitat que l’ADF Lluçanès 
pogués complementar la tasca 
dels Bombers, ja que són vehicles 
més lleugers i ràpids que els ca-
mions que utilitzen els Bombers, 
i els permeten arribar a punts de 
difícil accés, fent més operativa i 
eficient la tasca de l’ADF.

Des de la junta, destaquen que 
la relació entre ADF i Bombers a 
la comarca sempre ha estat ex-
cepcional i que han col·laborat en 
tot moment. Un exemple són les 
formacions fetes pels Bombers 
obertes a tots els voluntaris de 

LLUÇANÈS 
Per_ Carolina Font Usart

Relleu al capdavant de la junta de l’Associació 
de Defensa Forestal del Lluçanès
La consellera Teresa Jordà participa en la trobada d’ADF d’Osona i 
al Lluçanès, que va reunir més d’un centenar de voluntaris a Olost

CARTA

Relleu a l’ADF LLuçanès
Junta sortint de l’ADF Lluçanès 
Lluçanès

El dijous 25 de maig es va for-
mar una nova junta per l’ADF 
(associació de defensa forestal) 
del Lluçanès. La junta antiga, 
que feia sis anys que s’havia 
constituït, buscava un relleu i 
s’ha aconseguit. Així en Xavier 
Masramon (president), Josep 
Salvans (vicepresident), Xavier 
Bonet (secretari) i Crisant Solà 

(tresorer) cedeixen els seus càr-
recs a Àngel Marc Villalazara, 
Lluís Reixach, Toni Casanovas 
i Sílvia Illa, els càrrecs respec-
tius. Aires nous i l’encert a la 
nova junta constituïda perme-
trà a aquesta ADF afrontar els 
nous reptes que es presenten 
en un futur més immediat com 
són les sequeres persistents 
com a conseqüència del canvi 
climàtic. Donem l’enhorabona 
al nou equip, i tot el suport a 

una entitat sense ànim de lu-
cre molt important a la nostra 
comarca. Expressar especial 
gratitud a en Xavier Molas que 
com a vocal ha donat suport lo-
gístic durant aquests sis anys. 
L’ADF del Lluçanès engloba 
onze municipis i té més de 250 
voluntaris i socis. Fa tasques de 
prevenció d’incendis, formaci-
ons i disposa d’equips d’extinció 
repartits per tots els munici-
pis.//

Cap foc al bosc. Aquest és l’eslògan que 
va adoptar l’administració per tal d’evitar 
incendis forestals a Catalunya intentant 
conscienciar la població. És acurat? Discuti-
ble, almenys per mi. De fet, em recorda una 
mica aquella campanya llençada pel govern 
central que feia “Hacienda somos todos”, és a 
dir, una mitja veritat.

El foc és un dels elements naturals i im-
prescindibles de l’ecosistema mediterrani. 
Durant centenars de milers d’anys el foc era 
una de les formes en què l’ecosistema es re-
generava, creava mosaics, donava l’oportu-
nitat a noves espècies i en penalitzava d’al-
tres. Els nostres avantpassats havien entès 
i après de la natura que el foc és un element 
imprescindible, amb el que l’usaven per ge-
nerar obertures al bosc, regenerar pastures, 
cremar restes forestals, etc. Però amb l’aban-
donament rural l’ús del foc va decaure.

Pel fet que la majoria dels nostres boscs 
estan en decaïment, sense gestió i disponi-
bles pels incendis, és imprescindible que, 
en èpoques de calor, aquests s’extingeixin 
ràpidament, per evitar un desastre ecològic 
i humanitari. Però, el fet que s’apagui ràpi-
dament provoca que una superfície que de 
forma natural s’hagués cremat, no ho hagi 
fet de forma artificial (a través dels cossos 
d’extinció), deixant més superfície de bosc 
disponible per a quan un incendi no es pugui 
apagar ràpidament, generant un GIF (gran 
incendi forestal). D’aquest fet, se’n diu la pa-
radoxa del foc, com més ràpid s’extingeix un 
foc, més probabilitat d’un gran incendi fores-
tal a la llarga.

Per tant, quines opcions hi ha per evitar 
la paradoxa del foc? Doncs generar un mo-
saic agroforestal gestionat, sigui amb apro-
fitaments forestals, amb pastures, amb cre-
mes prescrites, etc. Aquest últim element 
ha guanyat força als últims anys gràcies als 
bombers GRAF de la generalitat, que han 
recuperat antics mètodes per l’ús i el control 
del foc. Amb aquestes cremes controlades es 
reprodueix l’efecte d’un foc de llamp al bosc. 
D’aquesta manera les temperatures no són 
excessivament altes (ja que se sol cremar 
herbàcies i arbusts, no pas arbres grans), el 
foc córrer de pressa i  genera tot d’efectes po-
sitius per l’ecosistema: regenera, obre opor-
tunitats per noves espècies, incrementa els 
minerals del sòl i redueix dràsticament el 
risc d’un gran incendi a la zona. 

També cal afegir que davant un GIF, quan 
l’altura de flama supera els 5 metres i la ve-
locitat de propagació del foc és de més d’1 
km/h, només hi ha una opció per lluitar con-
tra les flames, i és utilitzant el foc.

A l’estiu cap foc al bosc, a l’hivern el foc que 
pertoca.//

Roger
GIRÓ PUJOLS

Cap foc al bosc

LA COLUMNA

Enguany, la trobada anual 
d’ADF d’Osona i el Lluçanès 
s’ha celebrat a Olost. L’acte, 
que va tenir lloc el diumenge 
21 de maig, va comptar amb 
presència de la consellera 
d’Acció Climàtica, Alimenta-
ció i Agenda Rural, Teresa 
Jordà, així com representació 
dels Bombers, Agents Rurals i 
Mossos.

Aquestes trobades anuals 
tenen un caràcter volguda-
ment festiu, aquest any va co-

mençar amb un esmorzar on 
van participar gairebé un cen-
tenar de persones. Tot seguit, 
van poder gaudir d’una visita 
guiada a l’Espai Rocaguinar-
da o al jaciment de Puig-Ciu-
tat. Al migdia es van organit-
zar tot un seguit d’activitats, 
adreçades als voluntaris i les 
seves famílies, com passejades 
en poni, inflables. La jornada 
va acabar amb un dinar amb 
més de 200 comensals al pave-
lló d’Olost.// CFU

Trobada de voluntaris dels ADF’s 
d’Osona i el Lluçanès a Olost

pastura i la millora en la detec-
ció d’incendis utilitzant càmeres 
de videovigilància instal·lades a 
punts estratègics de la comarca. 
L’import del premi va ser d’11.000 
euros i va permetre cobrir gairebé 
la totalitat del pressupost del pro-
jecte.

Al llarg d’aquests darrers sis 
anys, l’ADF lluçanès ha intervin-
gut en 12 incendis forestals.//

El dinar es va fer al pavelló d’Olost.//F:AJOLOST

NOTÍCIES
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– potser nou – i em vaig trobar 
amb un seguit de gent que em va 
donar suport, que em va fer veu-
re noves maneres de fer, que vaig 
entendre que no calia demanar 
res a ningú i podia anar fent la 
meva. Una d’aquestes persones 
va ser en Joan Borràs, teclista 
d’Oques Grases, que em va mes-
clar el disc. Li va agradar el que 
feia i em va ajudar molt. Ell va 
ser qui em va deixar un micrò-
fon per gravar-me i em va dir: no 
tinguis por de fer-t’ho tu a casa; 
perquè abans havíem fet algunes 
proves al seu estudi i no em van 
acabar de convèncer. Llavors va 
ser tenir el Martí, el meu fill; la 
baixa de paternitat, més temps 
a casa, i allà vaig començar. De 
fet, va ser un punt detonat (riu). 
Haig de dir, però, que amb això 
de publicar i tot plegat, hi dono 
moltes voltes, a vegades inclús 
haig d’agafar distància perquè 
fins que no he acabat alguna 
cançó no en desconnecto.

I CRONOLÒGICAMENT, QUANT 
TEMPS PASSA FINS QUE HO 
TENS TOT MÉS O MENYS A PUNT?

Amb Nyandú fem l’últim con-
cert el desembre del 2019 o el 
gener del 2020. En aquell mo-
ment ja anava gravant les me-
ves coses. Sempre m’ha agradat 
aquest rollo d’una persona que 
s’ho fa tot. Quan t’ho fas tu, és 
com que tot sona més personal. 
Tenia algunes cançons, però no 
em veia capaç de fer un disc ni 
res – de fet poques de les que te-
nia en aquell moment han aca-
bat al disc. I a la tardor del 2021 
m’hi poso a tope i a l’hivern del 
2022 el vaig començar a gravar.

SÍ, PERQUÈ DE FET, UN ANY EN-
RERE, COMENCES A PRESENTAR 
ALGUNES CANÇONS...

Sí. Doncs el febrer del 2022, 
més o menys, ho acabo, ho envio 
al Borràs, ell el mescla, després 
el rep el Víctor García que és qui 
va fer el màster i es va quedar 
allà. Jo ho vaig enviar a la disco-
gràfica osonenca Great Canyon 
Records, que és l’única que m’in-
teressava. Em van dir que els hi 
va agradar, però que, per temes 
d’agenda, ens hauríem d’esperar 
una mica. Al final ha acabat sent 
un any (riu).

Així i tot, m’ha anat molt bé. 
Ara ho puc veure amb més pers-
pectiva. Quan treus una cosa 
tens aquell nervi, aquella emo-
ció, i fins que no passa un temps 

“Plata ha sigut posar-me davant del mirall i dir-me: 
ets això i no te n’has d’amagar”

Després d’anunciar una para-
da indefinida amb el grup Nyan-
dú, amb qui va guanyar el premi 
Sona9 el 2011, conversem amb 
el cantant Ferran Orriols sobre 
el seu projecte en solitari i Pla-
ta, el primer treball que publica. 
Ens rep al seu estudi, a la Torre 
d’Oristà, al Lluçanès, on té un re-
guitzell d’instruments diferents: 
guitarres, un sitar, una bateria, 
pianos, sintetitzadors, un parell 
de teclats de segona mà que va 
adquirir per Wallapop, l’antiga 
taula de so de la comissió de fes-
tes del poble... el local sembla un 
laboratori de sons. La majoria 
d’ells els ha utilitzat per compon-
dre les cançons de Plata, un disc 
fet i gravat per ell mateix a casa, 
proper al pop-folk i amb una so-
noritat molt íntima i propera.

POC TEMPS DESPRÉS DE PLE-
GAR AMB NYANDÚ, VAS COMEN-
ÇAR A COMPARTIR ALGUNES 
CANÇONS PER LA PLATAFORMA 
L’AIXETA. MESOS DESPRÉS VAS 
EDITAR I DISTRIBUIR L’ABELLE-
ROL, UNA REVISTA AUTOEDITA-
DA ON COMPARTIES LLETRES, 
REFLEXIONS, I TEMES RELACI-
ONATS AMB LES TEVES CREACI-
ONS. DE MICA EN MICA, PODRÍ-
EM DIR QUE VAS ANAR CREANT 
UNA COMUNITAT I LES BASES 
D’AQUEST PROJECTE QUE ARA 
HAS INICIAT, OFICIALMENT. QUÈ 
ET PORTA A COMENÇAR AQUES-
TA AVENTURA EN SOLITARI?

No ho sé gaire. És una sensació 

que feia molt temps que tenia, 
potser inclús des que vaig comen-
çar a tocar fa vint i pico d’anys, 
que volia veure de què era capaç 
de fer i jugar una mica, amb la 
música jo sol. Suposo que al llarg 
de la meva vida he anat fent pas-
sos per aprendre i entendre com 
funciona, i després d’haver estat 
tocant amb gent diferent i haver 
tingut un projecte molt maco i 
guai com Nyandú, quan vam pa-
rar va ser dir-me: Ara és el mo-
ment. Em sentia capaç, sobretot 
pel que fa a confiança més que 
habilitat. També vaig veure que 
tenia diverses cançons que enca-
ra no havia compartit. L’Aixeta 
i L’Abellerol em van ajudar per 
guanyar confiança i veure que 
era capaç de fer coses sol que po-
dien, poc o molt, interessar a la 
gent.

COM ES GESTA AQUEST DISC I 
COM COMENCES A PENSAR A MA-
TERIALITZAR LA IDEA?

Doncs penso que va venir tot 
d’un estat anímic momentani 
de sentir que necessitava de-
mostrar-me que podia tirar sol 
amb moltes coses de la vida. Per 
qüestions més enllà de la músi-
ca estava lligat a unes maneres 
de fer, a una educació, el que fos, 
que era com una espina clavada 
que no em deixava prendre la 
decisió del tot: com qui vol mar-
xar de casa i no ho fa, com qui 
vol deixar la parella i no acaba 
de ser capaç, etc. Alguna cosa hi 
va haver que em vaig dir: és ara 
o mai, i ho vaig tirar endavant. 
A més, just va coincidir que ja 
tenia un bon grapat de cançons 

L’Aixeta i 
L’Abellerol 

em van 
ajudar per 
guanyar 

confiança i 
veure que 

era capaç de 
fer coses sol

“El disc està 
gravat a 

casa perquè 
m’agrada 

que el so et 
transporti a 
on s’ha fet”

no te l’escoltes una mica més de 
fora. Ara el puc gaudir relaxada-
ment, i penso que el puc rebre 
bastant semblant a com ho po-
dria fer si no fos meu.

VOLS DIR QUE SI EL PROCÉS 
HAGUÉS SIGUT MÉS RÀPID, ARA 
SERIES MOLT MÉS CRÍTIC?

Si, no sé si per bé o per mal, 
però pensaria massa en tot el 
procés, en què hagués pogut can-
viar, o fins i tot en voler controlar 
la reacció de la gent, que es fixes-
sin en aquell punt del disc que la 
vas liar tant, que tu sents que ho 
vas fer així, però no vol dir que 
sigui així, no? Això últim és un 
aspecte que he hagut d’aprendre 
i anar canviant. En canvi, ara, la 
sensació és que he fet una feina 
de la qual n’estic orgullós, que la 
vaig fer fa un any i mig, i no tinc 
la necessitat i aquella bogeria.

HAS MANIFESTAT QUE ÉS 
UN DISC EN QUÈ VOLIES TRO-
BAR-TE, BUSCAR AQUEST PUNT 
DE SINCERITAT EN TU MATEIX, 
SER HONEST. QUÈ SIGNIFICA 
PLATA, QUE ÉS EL NOM DEL DISC, 
PER TU?

Bé, Plata és aquesta casa 
d’aquí (assenyala una casa que 
hi ha a l’altra banda del carrer). 
Era casa els meus avis, ara és 
casa meva, i a casa els meus pa-
res on havia viscut sempre tam-
bé era Cal Plata. És el nom de la 
meva família, i per això li he po-
sat Plata, perquè és casa. També 
m’agrada el rollo que plata no 
acaba de ser com l’or, però això 
ja és una reflexió que ve després.

I EL DISC EN SI, QUÈ SUPOSA 
PER TU? 

Per mi ha sigut posar-me da-
vant del mirall i dir-me: ets això 
i no te n’has d’amagar. Perquè, 
és clar, avui en dia tu pots edi-
tar-ho tot, fer que la guitarra 
soni brutal, tot a tempo, canviar 
el so com si estiguessis tocant al 
mig d’un volcà... Pots fer de tot i 
més, i amb la intel·ligència arti-
ficial potser es podran fer discos 
fins i tot sense fer res. Bé, penso 
que al final, amb tot això, no aca-
bes ni sent tu, perquè fas quatre 
notes, te les afinen, les poses a 
to, i ho acaba fent tot una màqui-
na. Crec que el sector tira molt 
cap aquí, que gairebé tothom 
cau en les mateixes trampes, i 
jo n’estava saturat de tot això i 
no m’hi sentia còmode. A més, 
a mi m’agrada escoltar un disc i 

LA TORRE D’ORISTÀ 
Per_ Lluc Corominas Peraire

Entrevista a Ferran Orriols, que publica el seu primer disc en solitari titulat Plata

Ferran Orriols a l’estudi de gravació muntat a casa seva.// F: MONTSE CAPDEVILA

ENTREVISTA
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“La sensació 
actual és que 

he fet una 
feina de la 
qual n’estic 

orgullós, que 
la vaig fer fa 
un any i mig”

“Per mi la 
ruralitat 
és el que 

transmets, 
més que el 
que dius, 

la visió que 
tens”

En Ferran remenant un dels teclats de segona mà que va adquirir per Wallapop.// 

que aquell so em transporti a on 
s’ha fet. Llavors em vaig tancar 
a casa, i el disc, plantejat així, 
gravat des de casa i sense gaires 
trampes – perquè alguna trampa 
sí que he fet servir –va suposar 
dir-me: cantés així, toques aixà, 
traguem-ne suc. Que no soc cap 
crack amb la guitarra? Doncs 
anem a fer que aquest rollo més 
senzill. Vas ser ben bé dir-me: 
llençaràs això i has de ser 100% 
tu. Al final, si ets tu, es tracta 
d’acceptar-te. I les lletres també 
són això. Moments que he viscut 
i que he anat recollint.

A MÉS, PER SER SINCER I HO-
NEST DEL TOT, HA ESTAT UN DISC 
DIY (DO IT YOURSELF). COM HA 
ESTAT AQUESTA EXPERIÈNCIA?

Brutal. Només vull fer això ara 
mateix. És com quan et fas el so-
par. Tot té més bon gust. Doncs 
com això, però més. T’omple 
molt, molt, molt.

DE FET, AL DISC HI VEIEM MOL-
TES FACETES NOVES TEVES: UN 
MUNT D’INSTRUMENTS DIFE-
RENTS, SAMPLERS, ETC. PLATA 
TAMBÉ HA SIGUT UN EXPERI-
MENT ARTÍSTIC I UN APRENEN-
TATGE PER TU?

Sí, totalment. M’omple molt 
fer-ho així perquè m’ajuda a co-
nèixer-me, tant quan escric com 
quan gravo. M’ajuda perquè in-
tento ser espontani, deixar-me 
anar. Llavors si no hi ha més 
mans condicionant-ho puc ser 
més sincer amb mi mateix. I ho 
gaudeixo molt perquè et sents 
molt orgullós quan has fet una 
cosa tu sol i el resultat és bo. A 
més, quan coneixes més gent 
que ho fa en solitari, veus que 
és com una filosofia més relaxa-
da, que pensa més en l’essència 
de la música, en tocar per estar 
i passar-s’ho bé. I musicalment 
també he après molt.

HAS TROBAT XARXA DE GENT 
QUE TAMBÉ FACI UNA MICA EL 
MATEIX?

He trobat algú, sí. En Pau 
Vallvé, per exemple. Em va sor-
prendre perquè és un noi molt 
bo, que ha fet coses molt ben 
fetes, amb repercussió, i d’estils 
molt diferents i fa molts anys 
que fa això i ha anat creixent, de 
mica en mica, molt dignament. 
Ell mateix també em va donar 
suport quan va veure que comen-
çava amb això. Em va dir unes 
paraules molt maques: Ben-
vingut, ja veuràs que això és el 
millor, ànims, fot-li! Més perso-
nalment no conec a ningú. Hi ha 
altres artistes que admiro, però 
estan lluny d’aquí.

EN UN PARELL DE CANÇONS 
(FINES LES MANS I DIES BONS) 
HI SONA LA CORAL DE LA TORRE. 
COM D’IMPORTANT HA SIGUT EL 

POBLE I L’ENTORN QUE T’ENVOL-
TA PER FER EL DISC, MÉS ENLLÀ 
DE CASA QUE JA M’HAS DIT QUE 
HA SIGUT CABDAL? EM VENEN 
AL CAP CANÇONS AMB NYANDÚ 
COM VOSTRA O INDRET PRIVI-
LEGIAT, MOLT DELS INICIS, QUE 
PARLEN MOLT DELS VEÏNS, DEL 
LLUÇANÈS, ETC.

Tot. Al final és el que soc. He 
nascut aquí, he crescut aquí, i 
soc d’aquí. Aquí estic bé, és el 
meu entorn. M’agrada que di-
guis això perquè noto que hi ha 
una espècie de moda de veure 
la ruralitat com molt folklòri-
ca. Com que el poble sigui una 
mena de cultura amish. No ho 
sé. La gent aquí es droga, se la 
pela, mira Netflix, compra per 
Amazon... Clar que tenen horts, 
però fan coses que es fan a tot el 
món i totalment desvinculades 
de la terra on viuen. I sembla 
que la gent es pensi que al poble 
es ve a trobar la pau. Això amb 
Nyandú ja em preocupava, per-
què no m’hagués agradat que la 
gent m’ubiqués - i a mi tampoc 
vull que m’hi ubiquin - a aquest 
concepte de: vaig a fer ruralitat, 
vaig a parlar de camps, dels es-
barzers, dels porcs, i pensar que 
això ja és rural. I això t’ho pot 
explicar un tiu des de Barcelo-
na. Et pot parlar d’una granja de 
porcs i no haver-la vist mai. Per 
mi la ruralitat és el que trans-
mets, més que el que dius, la vi-
sió que tens. Encara que estigui 
parlant d’una sèrie ubicada a 
Londres, per mi, seria sent una 
cosa ubicada a la Torre perquè 
soc d’aquí. Qualsevol persona 
d’un poble pot parlar-te d’un 
gratacel i serà rural, perquè tin-
drà una visió rural.

COM VA SER L’EXPERIÈNCIA DE 
GRAVAR LA CORAL?

Molt guai, una passada. Ha 
sigut de lo ben parit. La meva 
mare i els meus tiets estan a la 
coral. Feia molts anys que volia 
gravar-los. Llavors bé, els hi vaig 
dir i vam trobar un dia, molt rà-
pid. Vaig anar a l’assaig, els hi 
vaig posar un micròfon, els hi 
vaig ensenyar les melodies, les 
vam cantar unes quantes vega-
des i quan van tenir el to, ho vam 
gravar i ja està. Em van dir que 
els hi ensenyés quan ho tingués, 
i pobra gent, ha passat més d’un 
any i tot just ho han pogut sentir 
ara (riu). Però és que jo que sé 
com els hi podia enviar, no tenia 
cap CD ni res, i un WeTransfer o 
pel mòbil...

A MÉS, FA UN PARELL D’ANYS 
O MENYS VAS SER PARE. QUINA 
INFLUÈNCIA HI HA TINGUT LA 
PATERNITAT? FINES LES MANS 
SONA MOLT A DEDICATÒRIA.

Mola perquè està gravat a 
casa on hi havia el meu fill, la 
meva parella, la gata... Es respi-

ra perquè ell estava allà, hi ha 
algun tall de guitarra que al fi-
nal se sent alguna cosa, o si no 
se sent, ell era allà perquè esta-
va a l’habitació del costat. Hi ha 
un moment que sí que se sent, al 
final de Fines les mans que es-
tem cantant amb la Clàudia, la 
meva parella, i el Martí estava 
allà mamant, i se sent com ho 
fa i com gemega. Algunes lletres 
les he fet tenint-lo molt present, 
com aquesta, precisament. O la 
de Retrovisor, que em va sortir 
quan tornàvem de l’hospital amb 
ell acabat de néixer, i jo vaig 
mira pel retrovisor i pam! em 
va venir la frase. Ha impregnat 
moltes cançons i això és maco. I 
vitalment també m’ha canviat. 
Sobretot a saber posar el foco a 
les coses justes, a viure senzill i 
a tenir molt clar que el que faig 
és per estar bé jo i transmetre-ho 
a ell i que estigui bé. I la relació 
amb la música també s’ha tornat 
totalment de benefici mutu, de 
buscar la tranquil·litat, com qui 
se’n va a caminar una estona.

I LA RESTA DELS DE CASA?
Em va ajudar a saber que es-

Ferran Orriols i Mar Pujol, 
ambdós artistes del Lluçanès, 
seran els protagonistes dels con-
certs Sota la Lluna plena, el prò-
xim 3 de juny a l’ermita de Sant 
Sebastià d’Oristà. L’espectacle, 
que celebra la seva sisena edició, 
s’ha convertit un imprescindi-
ble de les primeres nits d’estius 
lluçanenques. Orriols hi arriba 
després d’haver presentat el seu 
primer disc en solitari a Vic al 
passat 19 de maig, i haver tocat, 

en un format molt més íntim, 
les peces d’aquest treball a l’es-
glésia de la Torre. Per altra ban-
da, la jove pradenca, Mar Pujol, 
hi arriba com a una potent veu 
emergent. Aquest maig, Pujol 
va publicar un nou single, Flor 
de nit, l’avançament del seu se-
gon disc. El primer, Trepa, el va 
publicar l’any passat i que, amb 
les reproduccions de cada una 
de les cançons, acumula prop de 
60.000 reproduccions.//

Orriols i Pujol, sota la lluna plena a Oristà

taven allà, que hi confiaven i que 
entenien per on estava passant. 
De cop s’acaba Nyandú, jo vaig 
deixar la feina que tenia de mes-
tre, i necessitava que em fessin 
costat. Ara amb el disc publicat 
veig que estan contents i hi gau-
deixen, i això és important. S’ha 
d’intentar no dependre molt d’ai-
xò, però hi estàs lligat i al final, 
necessites que els de casa teva 
t’entenguin i et donin suport.

FA UN ANY, AMB NYANDÚ EN-
CARA VAU TREURE UNA CANÇÓ 
JUNTAMENT AMB LA JOANA SER-
RAT TITULADA CALL ME ON MY 
PHONE. HEM D’ESPERAR-NE MÉS 
ACTIVITAT O HAUREM D’ESPE-
RAR UNA DÈCADA COM ANTÒNIA 
FONT?

No ho sé, la veritat (riu). D’en-
trada és una cosa que prefereixo 
respondre-ho els tres alhora, per-
què som un grup i no m’agrada 
quan els cantants van parlant a 
sus anchas. Tot i això, hi ha pre-
visió de res ara mateix. Quan te-
nim ganes de fer un tema ens ho 
diem, ens trobem i el fem. Vull 
dir que tant podria ser demà, 
com d’aquí a deu anys.//

ENTREVISTA
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INSTITUT CASTELL DEL QUER

“Si persegueixes el teu somni ho aconseguiràs!” 

Jana Ferrer
Institut Castell del Quer

El pradenc i exalumne de l’insti-
tut Marc Beltrà Bach ha guanyat 
una beca molt important en l’àmbit 
internacional anomenda Marie Cu-
rie MSCA Postdoctoral Fellowship. 
Aquesta beca serveix per fer inves-
tigacions individuals que donen su-
port a investigadors experimentats, 
i a part intentar fomentar la inno-
vació en l’àmbit de la investigació, 
donant-los oportunitats per adqui-
rir nous coneixements i treballar en 
projectes de recerca en un context 
europeu. 

Les beques Marie Curie s’acon-
segueixen mitjançant un concurs 
d’avaluació independent i criteris 
preestablerts per la Fundació, com 
a mínim cal tenir quatre anys d’ex-
periència en recerca equivalent a 
temps complet a camps STEM, un 
alt nivell d’habilitats, experiència 
en una especialització o tenir el títol 
de doctorat amb una antiguitat de 
màxim vuit anys. El projecte s’ha de 
realitzar en un país diferent del que 
hagin residit els últims tres anys. 
A part es té en compte la disciplina 
d’estudi, així com la diversitat geo-
gràfica i lingüística.

El 2022 s’hi van presentar un total 
de 7044 investigadors. En l’àrea life 
sciences, en la qual ell va participar 
es van presentar 1367 persones i 
van donar el finançament a projectes 
amb una valoració mínima de 93,6 
sobre 100, la qual cosa equival a un 
17% de tots els projectes presentats. 

La beca inclou 4.880€ mensuals 
per cobrir les despeses de vida, viat-
ges i família. A més, és una beca que 
concedeix la Unió Europea dins del 
programa HORIZON per finançar 
contractes de mobilitat de fins a dos 
anys a joves investigadors. Contri-
bueix als costos de formació, amb la 
creació de xarxes, a part de la gestió 
i els costos indirectes del projecte. 
La subvenció és atorgada a l’organit-
zació amfitriona, normalment una 
empresa d’Europa, una universitat o 
un centre de recerca.

L’objectiu del Programa, que por-
ta el nom de la física pionera Marie 
Skłodowska-Curie, guanyadora dues 
vegades del Premi Nobel a part de 
descobrir el poloni i el radi. Aques-
ta beca és per inspirar els estudi-
ants que vulguin fer una carrera 
professional en l’àmbit nuclear. Els 
estudiants seleccionats rebran una 
beca per fer programes de mestrat-
ge relacionats amb l’àmbit nuclear a 

les universitats acreditades. Aques-
ta beca dona el reconeixement a la 
gent que fa l’esforç de dedicar el seu 
temps a trobar remeis per malalties 
doloroses com el càncer. Per tant, es-
tan destinades a investigadors indi-
viduals ambiciosos i amb noves pers-
pectives professionals, a part han de 
voler treballar a un país estranger. 
A més, se’ls ofereix la possibilitat de 
fer una estada d’una durada màxima 
de dotze mesos facilitada per l’OIEA. 
Després de finalitzar la investigació, 
l’investigador ha de tornar durant 
un any a una organització amb seu a 
la Unió Europea o a països associats.

Aquesta cerimònia se celebra el 
darrer divendres de cada mes de se-
tembre, amb la presència de trenta 
països participants i més de tres-
centes ciutats que organitzen acti-
vitats per mostrar, de manera inte-
ractiva i especialment divertida allò 
que poden fer els investigadors per 
la societat.

Els tres adjectius més importants 
que cal tenir per guanyar aquesta 
beca són: paciència, treball i esforç. 
És el que ha necessitat Marc Beltrà 
per guanyar la beca, era la primera 
vegada que s’hi presentava i ho ha 
aconseguit! El jove pradenc ha ob-
tingut aquest reconeixement gràcies 
al projecte que ell mateix ha titulat 
MITOTUA. Ara es dedicarà a estu-
diar la relació entre l’autofàgia, que 
és un mecanisme de reciclatge de la 
cèl·lula i l’activitat dels mitocondris 
a través de dues proteïnes anomena-
des Mitofusina 2 i FATP2. Aquests 
dos processos són importants en 
el desenvolupament de l’esteatohe-
patitis no alcohòlica, una malaltia 
metabòlica de la qual encara es te-
nen molt pocs coneixements i per la 
qual actualment no hi ha una cura. 
Aquesta és la raó que l’ha dut a voler 
investigar. Així doncs, per dur a ter-
me la investigació, utilitzarà cultius 
in vitro de cèl·lules de fetge, models 
animals i biòpsies de pacients. El 
projecte es desenvoluparà a l’Insti-
tut de Recerca Biomèdica de Barce-
lona, concretament al laboratori del 
professor Antonio Zorzano.

L’objectiu general de qualsevol 
projecte en l’àmbit biomèdic és apor-
tar noves evidències sobre una ma-
laltia que, a la llarga, puguin ser 
utilitzades per generar noves te-
ràpies. Ell espera que els resultats 
generats durant el projecte ajudin la 
comunitat científica a comprendre 
millor aquesta patologia. A nivell 
més personal, es planteja que els 
resultats siguin prou rellevants per 

a poder-los publicar en una revista 
d’alt impacte, cosa que el podria aju-
dar a optar a places estables com a 
investigador sènior. De moment, la 
beca MSCA ja li ha suposat un reco-
neixement important. A part de ser 
un molt bon contracte, també és un 
distintiu de prestigi que ben segur 
l’ajudarà a obtenir més finançament 
per desenvolupar la seva feina en bo-
nes condicions. És un contracte tem-
poral, cosa que vol dir que encara li 
queda molt de camí per demostrar 
la seva vàlua en el món de la biolo-
gia molecular.  Actualment, treballa 
com a investigador en el centre de 
recerca científica del Parc científic 
de Barcelona.

Marc Beltrà va estudiar ESO i Bat-
xillerat científic a l’institut Castell 
del Quer on va desenvolupar la cu-
riositat per la ciència. L’assignatura 
que més li interessava era Ciències 
Naturals, però la seva vocació per 
la investigació se li va despertar du-
rant el batxillerat gràcies a Ferran 
Ferrero, professor de física i a Isabel 
Fernández, professora de biologia. 
Tots dos van ser figures fonamentals 
que van fer augmentar el seu interès 
per la ciència. Acabat el Batxillerat, 
es va matricular a la Universitat de 
Barcelona, on va estudiar un grau de 
quatre anys de bioquímica i medici-
na terapèutica, i un any de màster 
de Biotecnologia Molecular, les pràc-
tiques del qual les va fer a un labo-
ratori de la Universitat de Torino, a 
Itàlia, on ha viscut aproximadament 
vuit anys. La mateixa Universitat de 
Torino li va proposar fer un doctorat 
que va durar quatre anys, del 2015 

al 2019, una part desenvolupada un 
any a la ciutat de Leuven, a Bèlgica; 
els tres anys següents va continuar 
en ell laboratori contractat com a in-
vestigador postdoctoral. 

El gener d’aquest any ha tornat a 
Barcelona, i creu que aquests anys 
fora de Catalunya li han valgut molt 
la pena, ja que ha pogut aprendre 
moltes coses.

Durant el 2022 va participar en 5 
convocatòries. I uns mesos abans de 
guanyar la MSCA, també va guanyar 
una altra beca de mobilitat de l’asso-
ciació italiana contra el càncer ano-
menada Fondazione AIRC, una beca 
molt competitiva que li garantia un 
contracte de dos anys per desenvolu-
par el mateix projecte en el mateix 
laboratori. Ara comença aprofitant 
un any i mig de la beca AIRC, ja que 
la MSCA es pot posposar fins al se-
tembre de 2024, i així s’assegura un 
total de tres anys i mig de contracte. 

El jove investigador pradenc consi-
dera que aquesta feina li ha ensenyat 
que dels resultats negatius també se 
n’aprèn molt. I que la característica 
més important és tenir vocació per la 
feina, ja que és un requisit indispen-
sable per no frustrar-se, sobretot en 
el món de la ciència. En paraules del 
mateix Beltrà, “a part de suposar un 
gran esforç, també m’ho he passat 
molt bé informant-me, dissenyant i 
escrivint els projectes”

Segons informació que hem extret 
de fonts properes és una persona 
molt apassionada per la seva fei-
na i ha anat treballant fins que ha 
aconseguit el que volia i que segueixi 
així! //

Marc Beltrà, exalumne de l’Institut Castell del Quer, obté una beca Marie Curie, una gran 
oportunitat en l’àmbit científic

Marc Beltrà al laboratori.//
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El Lluçanès és comarca

Ens han tret la “subcomarca” per LA COMARCA del LLUÇANÈS

Aleix Cardona 
Cofundador de la plataforma 
El Lluçanès és comarca

Pere Turigas Roset 
Olost

Ja sabíem que a ciutat no “s’en-
teren” del que passa al país. Però 
que hagin necessitat 22 anys per 
entendre el que fa decennis tot-
hom sabia és ben trist i sembla 
més aviat un despropòsit. Amb els 
anys, també hem pogut constatar 
i confirmar que els (i les) polítics 
són com de ciutat, fins i tot molts 
dels que viuen als pobles.

Quan el 19 de gener de 2001, es 
feia públic el resultat de la comis-
sió que elaborà l’Informe sobre la 
revisió del model d’organització 
territorial de Catalunya, conegut 
com a Informe Roca, donat que es-
tava presidida pel polític i advocat 
Miquel Roca i Junyent, i un dels 
garants de la Constitució espanyo-
la, la sensació de befa cap al Llu-
çanès va ser total. Recordo, entre 
d’altres, les paraules del geògraf 
i integrant de la comissió, Xavier 
Rúbio, una de les persones que de 
manera més activa contribuí a em-
pènyer per capgirar el resultat, re-
cuperant-les del reconegut geògraf 
Lluís Casasses: “Si el Lluçanès no 
és comarca, em voleu dir què és 
una comarca?”.

Curiosament, aquella galledada 
d’aigua glaçada va fer que es cap-
girés el sentiment i la indignació 
d’alguns es va convertir en energia 
contagiosa i va fer engegar un dels 
moviments populars més potents 
i unitaris que ha donat la comar-
ca: la Plataforma El Lluçanès és 

Les persones que vivim i treba-
llem al Lluçanès ens hem de sen-
tir satisfetes, a mitges, després 
d’aquest maig del 2023, on hem 
assolit “la Comarca del Lluça-
nès”, la 43a de Catalunya.

Després de les eleccions locals 
del 2015 i la consulta celebrada 
el 26 de juliol del mateix any, el 
Lluçanès era un “conte” i faltava 
la “pel·lícula”, on el Lluçanès as-
solís ser una comarca. Això ha-
via de passar el 2019, han passat 
vuit anys i encara no s’ha acabat 
la “pel·lícula”. Esperem que el 
pròxim 2027 la puguem asso-
lir totalment. L’hem treballada 
durant dotze anys i se suposa 
que els polítics que ens repre-

comarca. Ni un més va passar, i a 
Olost es va crear aquest moviment 
social que durant uns quants anys 
va esdevenir clau per posar llum a 
la foscor i per intentar que cap més 
moviment del mapa administra-
tiu catalunyès deixés de banda el 
Lluçanès. I tot i que els obstacles, 
intencionadament muntats, han 
estat molts i complexos, finalment 
ens n’hem sortit. Mal que els pesi a 
alguns aprenents de bruixot.

I ha passat allò que havia de 
passar si volíem esdevenir comar-
ca, que és fer que els polítics apli-
quessin el que la comarca, la gent i 
els seus organismes socials i insti-
tucionals han demanat de manera 
clara i sense embuts. 

Primer va ser el resultat de l’In-
forme Roca, manegat perquè a 
la majoria política d’Osona no li 
convenia perdre d’una tacada 11 
pobles. Després va venir, davant 
la pressió popular, la proposta de 
referèndum. En voleu de compli-
cacions, proporcionalitats, percen-
tatges, sumes, restes -i m’imagino 
un seguit de visites i reunions i al-
guna pregària a sant Adjutori o als 
Munts- per poder reconèixer un 
resultat que ningú esperava tan 
clar i contundent: un 55% de la co-
marca va anar a votar!!! I un 70% 
va dir que sí. Malgrat que ferms 
defensors de la comarca van fer 
mans i mànigues per evitar-ho i 
van aconseguir fer canviar el vot a 
una part dels pobles. No en van te-
nir prou, però. I és que els polítics 
sempre tenen un recurs per pas-
sar-se la democràcia per l’arc del 

senten, o representaran a partir 
d’aquestes eleccions municipals 
del 2023, es posaran les piles per 
acabar d’assolir la seva totalitat 
o gairebé.

Les persones i entitats fa molts 
i molts anys que lluitem la co-
marca i utilitzem el nom de Llu-
çanès posant-lo davant de molts 
noms, com el Consorci del Lluça-
nès o l’Eix del Lluçanès. Ara el 
Lluçanès serà oficial, això vol dir 
que hem assolit una “eina”, però 
se n’hauran de crear més.

Per la meva feina, volto tot el 
país i amb una comarca de pocs 
dies m’he adonat que els llocs per 
on passo s’han assabentat que 
existim. Això vol dir que “tenim 
un lloc al mapa” i ho hem aconse-
guit tots plegats, amb estira-i-ar-
ronses. Ara, espero que més aviat 

Triomf dels mascles de torn. Va 
ser el moment d’una digestió pau-
sada, estaven empatxats de tantes 
raons i drets i ells són més de fer 
de manaires. Ajornem la decisió i a 
veure si així es calmen les aigües. I 
ho van aconseguir. Van paralitzar 
el moviment popular. El resultat, 
però, estava allà, esperant. I ara, 
enmig d’eleccions i mils embolics i 
amb un resultat de la digestió més 
que escanyolit, algú va veure que 
les coses s’havien de fer i s’ha fet 
justícia a la voluntat de la gent del 
Lluçanès. El 3 de maig del 2023, el 
Parlament regional catalunyès ha 
fet el que s’havia d’haver fet des-
prés del referèndum del juliol del 
2015. 

I ara què? Ara és el moment de 
revitalitzar la sobirania popular, 
que aquesta s’organitzi i empenyi 
perquè els polítics no entrin en una 
inacabable migdiada que els faci 
oblidar que la comarca ja existeix 
oficialment i, amb Mancomunitat, 
Consorci o Consell Comarcal, és 
hora de dibuixar, sense obstacles 
artificials, aquest mapa rural i en 
xarxa que ha de ser garantia de fu-
tur per a la nostra gent, i una peça 
més, però singular, del trencaclos-
ques de les comarques dels Països 
Catalans, l’estructura de base que 
ha de definir el país a partir de les 
persones que hi viuen i se’l treba-
llen dia a dia.

Malgrat tot, és un moment d’ale-
gria i hora d’arremangar-se a i fer 
feina, però també és i ha de ser 
hora de festejar-ho, i de recordar a 
aquells que han contribuït a fer-ho 
possible, com en Ramon Boladeres 
o en Jordi Torres, entre molts al-
tres.//

que tard, es puguin desenvolupar 
més eines i que els nostres repre-
sentants polítics no s’adormin 
tant i que es guanyin la confiança 
de tots, els que hi són i els que hi 
falten, perquè s’hi puguin trobar 
bé. Ànims.

També entenc que s’ha precipi-
tat tot amb la proximitat de les 
eleccions municipals. Segura-
ment els nostres representants 
polítics i el “mínim govern de 
la Generalitat” han accelerat el 
procés d’incorporar una nova Co-
marca al País, sempre val més 
tard que mai.

Espero que tots plegats sabran 
estar a l’altura de les circumstàn-
cies i cuidar la “Comarca del Llu-
çanès” que tots ens mereixem. El 
conte de pel·lícula “El Lluçanès 
és Comarca”.//

El dia que al Parlament es votava 
l’oficialització del Lluçanès vaig ha-
ver d’agafar un taxi perquè anava 
tard i no m’ho volia perdre. El taxis-
ta, en català i amb un accent un punt 
exòtic, em va demanar si hi havia 
alguna cosa important al Parlament. 
La pregunta em va deixar uns segons 
penjat. I ara què li puc dir a aquest 
bon home? Una comarca nova. Ah!, 
va dir ell. Vaig deixar els detalls per-
què no hi havia temps d’explicar rit-
mes, voluntats, il·lusions. Ell va dir 
que això devia quedar cap al cantó de 
Lleida. Li vaig dir que més aviat no. I 
ja està, ja em teniu uns dies després 
pujant al castell de Lluçà al final de 
la tarda, cant de merles i rossinyols, i 
ben verd fins on allarga la vista. Des 
del castell, ho veus. Tot ha reverdit 
les darreres setmanes. Ets dalt d’un 
dels cims emblemàtics de la comar-
ca i et fixes en aquell retall de prat 
dels Munts, un cim encara més alt. 
Una mica d’emoció deu estar per-
mesa quan veus que un dels darrers 
raigs de sol del dia arriba fins a algun 
edifici de Sant Bartomeu, allà encim-
bellat. També veus un xiprer i és a 
tocar de la Casagran de Santa Creu, 
on es reunien els antics Jurats del 
Lluçanès. Mires cap al Ripollès, el 
Berguedà, amb tot allò que amaguen 
o mostren les muntanyes. De tu a tu. 
Mires cap a migdia, fins on allarga la 
vista: Montseny, Montserrat, Sant 
Llorenç. Engresca això de començar 
a fer pinya uns quants pobles d’aquí 
dalt, a l’espera de ser-hi tots un dia. 
Sortir als mapes del temps és un ele-
ment simbòlic. I això ja ha aportat 
beneficis en forma de pluja, em diu 
una persona amb ganes de fer conya. 
Queda molta feina, encara, em diu 
una altra veu més assenyada. En al-
gunes bandes l’aigua ha arribat tard 
per a blats i ordis, però ha anat bé 
pels boscos i l’herba. No es pot tenir 
tot. Què amaga la nova comarca?, 
llegeixo en un diari de gran tirada. I 
fa una llista d’indrets bells. La gent 
lluçanenca que va somiar aquest dia 
segurament no es pensava que seria 
maig i enmig d’unes alegres tongades 
de pluges. O potser sí.//     

Ramon
ERRA MACIÀ

Ara que tot 
reverdeix

LA COLUMNA

OPINIÓ
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Com sabeu, ja fa anys que la propietat 
de les finques rurals productives estan 
quedant en mans de les grans indústries 
agroalimentàries, energètiques i turísti-
ques. La petita i mitjana pagesia, la que 
s’ocupa i es preocupa, no només de pro-
duir els aliments que posem a taula sinó 
que fa funcions ecosistèmiques de gestió 
del territori, de captació de CO2, de cura 
de la biodiversitat i que donen vida a les 
masies històriques, de mica en mica va 
desapareixent. Podem veure com les ca-
ses cauen, desapareixen els paisatges en 
mosaic per a veure camps interminables 
de cereals o de producció energètica i bos-
cos sense gestionar. El territori català que 
abans era custodiat per moltes persones i, 
en molts casos, amb ús comunal dels re-
cursos, passa a ser una explotació on la 
seva gestió només té una mirada producti-
vista que permet, en nom del creixement, 
moltes pràctiques que destrossen aquests 
espais tan imprescindibles per la nostra 
supervivència.

Mentre passa això, hi ha cada vegada 
més grups de persones, en molts casos, 
persones joves, que voldrien iniciar pro-
jectes productius d’agricultura, ramade-
ria i silvicultura, que es troben amb la 
impossibilitat de trobar finques i, quan ho 
fan, els preus que marca el mercat els fa 
inviable el seu projecte.

Davant d’aquest context, uns quants 
col·lectius que han donat vida a finques 
rurals de Catalunya en format cooperati-
va d’habitatge o de treball, han creat la 
Fundació Emprius amb la idea de poder 
facilitar, a grups de persones, la gestió col-
lectiva de finques rurals i mitjans de pro-
ducció. La Fundació Emprius vol impulsar 
una cultura comunal rural que garanteixi 
el sosteniment i dignifiqui la vida present 
i futura adquirint cases, terres i mitjans 
de producció per a fomentar, formes d’ac-
cés als recursos justes, i relacions basades 
en la cooperació pel bé comú, per trencar 
amb les dinàmiques individualistes a les 
quals ens ha portat el sistema econòmic 
actual.

Tot just començar, ja estan rebent do-
nacions tant econòmiques com materials 
perquè hi ha, cada vegada més persones 
que veuen, com és d’important cuidar el 
territori rural per a fer possible el futur.

Si us ve de gust conèixer més aquesta 
iniciativa, podeu entrar a la seva web o 
participar en la jornada Comunalisme o 
Barbàrie que es farà al Konvent de Berga 
diumenge dia 25 de juny.//

Ariadna
TREMOLEDA PANYELLA

Alternatives 
en acció

LA COLUMNA Els Bitllajuvi guanyen a casa i aixequen 
la primera bitlla del campionat
16 equips participaran en el 17è Campionat de Bitlles Catalanes del Lluçanès

La primera jornada del 17è 
Campionat de Bitlles Catalanes 
del Lluçanès deixa líders els Bit-
llajuvi de la Torre, que amb 679 
punts i 48 bitlles comencen forts. 
A l’equip torrenc no li ha fet falta 
treure la pols dels bitllots, ja que 
ve d’aconseguir la tercera posició 
en la lliga de barris de Vic. No 
són els únics que han fet la “pre-
temporada” a la comarca veïna, 
i es nota.

Els Estanyencs A segueixen els 
torrencs a una bitlla i mitja lle-
nya de diferència amb un núme-
ro amenaçador, el de la bèstia, 
que augura la lluita pel campio-
nat (666 punts). 

Els Jaume Puig de Perafita 
(654) i els Mai Tips de la Torre 
(650) els segueixen ben a la vora, 
seguint la dinàmica del campio-
nat anterior, i Les Parres d’Olost 
es col·loquen cinquens i presagi-
en que aquest any miraran cap 
amunt (643).

Els vigents campions, els Ro-
caguinarda d’Oristà, comencen 

LA TORRE D’ORISTÀ 
Per_ Jordi Freixa Oliveras

sisens, però ningú dubta que afi-
naran els bitllots i veurem com 
brilla la calba solitària de la bit-
lla en moltes ocasions (639). 

A part dels equips estanyencs, 
del Moianès, els últims esdeve-
niments parlamentaris amb re-
lació a la comarca han fet que 
també hi hagi dos equips d’Oso-
na, de Sant Bartomeu del Grau: 
els Il·luminats (setens amb 624 
punts) i els Aprenents (onzens 
amb 590). Caldrà comprovar si, 
de resultes del bon ambient que 
es viu en les jornades bitllaires, 
al final del campionat poden can-

El primer partit de la temprada es va disputar a La Torre.//F: PAT

viar la llenya del No per la bitlla 
del Sí al Lluçanès. 

En aquest sentit, caldrà veure 
si en els mesos vinents encara 
hem de sumar una nova comar-
ca, la dels històrics dos equips 
sasserrencs, ara en novena i tret-
zena posició. 

Sigui com sigui que les escap-
çades territorials no apaivaguin 
l’esperit bitllaire. Ja se sap que 
les comarques petites sempre re-
ben la llenya, i el molt que arriba 
a costar posar-se d’acord, però al-
menys, entre bitlles i bitllots fem 
pinya i oblidem les misèries.//

El Pàdel Lluçanès tanca la temporada 
amb èxits i promocions
El femení A ha guanyat la lliga i jugarà l’any que ve a la 1a categoria

L’equip femení A, del Club Pà-
del Lluçanès, ha guanyat la lliga. 
L’equip, competia enguany a la 2a 
categoria, i amb aquesta victòria, 
assoleix la primera categoria per 
l’any que ve.

Aquests és el resultat més des-
tacat d’aquesta temporada del 
Club Pàdel Lluçanès. Tot i així, 
tots els equips han fet una bona 
temporada i han destacat en les 
seves categories. Per la seva part, 
el masculi A ha quedat 3r de la 3a 
categoria; el femení B han que-
dat 2es de la 4a categoria, i van 
jugar la promoció d’ascens contra 
el Sant Hilari. Malgrat el bon pa-
per, les lluçanenques van perdre 
la promoció. El Masculí B, per la 
seva banda, que juga en la 4a cate-
goria, també va haver de jugar la 
promoció d’ascens, però en aquest 
cas per salvar la categoria, la qual 

LLUÇANÈS 
Per_ Redacció

cosa van aconseguir. Els equips C 
del Club Pàdel Lluçanès van acon-
seguir, les noies, la 5a posició de la 
4a categoria; i els nois, la 5a posi-
ció de la 5a categoria. Totes les ca-
tegories comptaven amb 8 equips 
participants. Alhora, l’equip de 
+45 mixta han quedat 4ts en la 2a 
categoria.

Per altra banda, el Pàdel Sant 
Boi, que tenia un equip a la 5a 
categoria, han quedat quarts des-

L’equip Femení A del Pàdel Club Lluçanès que ha guanyat la lliga .//F: PCLL

prés de perdre en l’últim partit 
contra els rivals directes i baixar 
de la 3a posició.

Acaba així una temporada de 
pàdel brillant al lluçanès, desta-
cant-se per les seves actuacions en 
la Lliga Comarcal i amb 8 equips 
competint en diferents categories. 
Tot plegat suposa més d’un cente-
nar de jugadors actius que demos-
tren el seu compromís i talent en 
aquest esport.//

PÀDEL
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El Club Bàsquet Prats de Llu-
çanès neix l’estiu de 1993 per ini-
ciativa de l’Elisenda Plana i l’Al-
bert Vilaró, formant inicialment 
un sol equip de benjamí femení. 
L’octubre de 1994, el club es cons-
titueix legalment passant a for-
mar part de la llista de clubs de la 
Federació d’Osona. Durant aque-
lla temporada, el club es consolida 
i s’adquireix un marcador electrò-
nic i cistelles grans amb l’objectiu 
d’incorporar nous equips. L’estiu 
del 1995 s’inscriuen tres catego-
ries femenines i aquella tempora-
da l’equip que va fundar el club, 
aconsegueix guanyar el campio-
nat de lliga. Tres anys més tard 
i a cinc anys del naixement del 
club, el C. B. Prats ja configurava, 
de forma oficial, totes les catego-
ries possibles i al final d’aquella 
temporada ja s’havien aconseguit 
guanyar tres lligues.

Entrada la dècada dels 2000, 
els equips formatius es van anar 

consolidant i el club va continu-
ar creixent i acumulant trofeus. 
Iniciatives com el Campus de 
Bàsquet donaven als més petits 
i petites del poble l’oportunitat 
de seguir gaudint d’aquest es-
port durant l’estiu. Amb el pas 
del temps, però, el Club Bàsquet 
Prats ha anat perdent la seva for-
ça i el nombre de membres s’ha 
reduït fins a quedar únicament 
un equip, que el passat diumen-
ge va jugar el seu darrer partit 

al municipal. Així, després de 30 
anys de vida, el Club Bàsquet 
Prats tanca una etapa, que s’es-
pera que no sigui un punt i final 
en la seva història.

EL DARRER PARTIT DEL CLUB
El passat diumenge 28, l’equip 

El Club Bàsquet Prats s’acomiada després de 30 anys d’història

femení va disputar el seu últim 
partit a casa. Les grades del Pa-
velló Municipal es van omplir 
d’afició, antics jugadors i juga-
dores, i exmembres del club per 
animar a les jugadores. El partit, 
que es disputava contra el C. B. 
Vilatorrada va tancar la primera 
part amb un 15 a 27 que donava 
una clara avantatge a l’equip ri-
val. No va ser fins al tercer perí-
ode de la segona part que l’equip 
pradenc va aconseguir apropar-se 
al contrincant quedant a tocar 
de la puntuació Vilatorrada. El 
pavelló va suar de valent durant 
el darrer període. Les femenines 
que van remuntar a l’inici de 
la quarta part situant-se a dos 
punts del Vilatorrada, no van 
aconseguirl’avantatge per asso-
lir la merescuda victòria que el 
Vilatorrada es va endur per no-
més dos punts de diferència. En-
tre somriures i alguna llàgrima 
d’emoció les jugadores de l’únic 
que equip del club es van acomia-
dar del municipal i van donar per 
tancats trenta anys d’història de 
bàsquet al poble i a la comarca.//

L’equip femení disputa el seu darrer partit emocionant al Pavelló Municipal

Les jugadores en un temps mort del partit.//F: NSJ

Foto de família amb membres i exmembres del club.//F: NSM

PRATS DE LLUÇANÈS
Per_ Nerea Sànchez Moreno

Amb les grades plenes 
d’afició i antigues 
jugadores, el Club 

Bàsquet Prats va jugar 
l’últim partit
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El CE Sant Feliu Sasserra 
tanca la temporada amb 
una victòria contundent

El CE Sant Feliu Sasserra va disputar el passat 
diumenge 21 de maig l’últim partit de la temporada 
contra l’A.E Monistrolenca, equip que ha quedat úl-
tim a la classificació. El resultat final va ser d’1 a 5 a 
favor del Sant Feliu Sasserra. Encara que el primer 
gol de l’equip de Sant Feliu va ser anul·lat per l’àr-
bitre, l’equip local (Monistrolenca) es va avançar al 
marcador al minut 27 de partit. Tot i això, el Sant Fe-
liu es va mostrar molt superior i va aconseguir mar-
car 5 gols durant el transcurs del partit. Els gols van 
ser obra de Damià Riba, Adrià Sallès, Carles Ibañez, 
Biel Comas, i Joan Bertrans.

EL SANT FELIU TANCA LA TEMPORADA DEL RETORN
El Sant Feliu Sasserra ha tancat la temporada del 

seu retorn — després de deu anys sense equip — amb 
una actuació molt satisfactòria. L’equip ha assolit la 
7a plaça en una lliga on hi han participat 15 equips.

L’equip va enfrontar diversos obstacles al principi 
de temporada. Per una banda, l’equip era una for-
mació nova amb jugadors que no havien jugat junts 
abans, alguns feia temps que no competien i d’altres 
venien de diferents disciplines. A principi de tempora-
da, per tant, el Sant Feliu va haver de lluitar per tro-
bar la victòria. A més, s’hi va sumar una penalització 
de 3 punts per una alienació indeguda, la qual cosa els 
va deixar lluny de les primeres posicions.

No obstant això, a mesura que l’equip va anar recu-
perant jugadors lesionats i es van incorporar reforços 
a mitja temporada, la plantilla es va consolidar i el 
Sant Feliu va aconseguir enllaçar una impressionant 
ratxa de 8 victòries consecutives. La segona volta de 
la lliga va ser molt més competitiva, amb resultats 
com la victòria en el derbi contra l’Avinyó en camp 
contrari, equip que a més ha guanyat la lliga i puja 
de categoria. Partit rere partit, el C. E. Sant Feliu 
Sasserra ha mostrat un joc més treballat i una plan-
tilla més efectiva, deixant entreveure el potencial de 
l’equip per a futures competicions.

L’equip ha estat sota la direcció de Joan Grau com 
a primer entrenador i Arnau Boixeras com a segon 
entrenador. Marc Pujol ha destacat com el màxim go-
lejador de la temporada, amb un total de 20 gols.

Tant els jugadors com la junta directiva valoren po-
sitivament aquesta temporada i tenen la intenció de 
continuar l’any vinent, amb l’esperança de competir 
des del principi, gaudir del joc tant per als jugadors 
com per a l’afició, i continuar jugant a futbol al camp 
municipal de Sant Feliu.// Bernat Gil i Pol Asensi

El Pradenc més “juvenil” 
tomba un candidat al títol 

Éxit en la 4a edició de la sortida Only Women

Amb només 12 fitxes del primer equip, tres jugadors 
del Juvenil van tenir minuts en un duel d’alt voltatge

La visita del CE Moià al Muni-
cipal de Prats arribava en un mal 
moment pel Sènior Masculí del 
FC Pradenc. Dues derrotes con-
secutives i l’absència de gairebé 
mitja plantilla feien presagiar un 
desenllaç força complicat en l’úl-
tim partit a casa. 

El passat dissabte 27 de maig, 
Ferbikes Prats va organitzar la 4a 
edició de la sortida Only Women, 
una iniciativa dirigida exclusi-
vament a les dones aficionades 
al ciclisme de carretera. Aquest 
esdeveniment anual ha vist un 
augment notable de la participa-
ció en els últims anys, demostrant 
l’increment del ciclisme femení al 
Lluçanès i a Catalunya.

L’objectiu d’aquesta sortida era, 
d’una banda, reunir les ciclistes 
de la zona que sovint surten in-
dividualment, creant una jornada 
agradable i fomentant la creació 

PRATS DE LLUÇANÈS
Per_ Xavier Vilella Antonell

Els de la capital del Moianès 
s’hi jugaven bona part de les se-
ves opcions d’ascens en el pols que 
mantenen amb el Sant Feliu de 
Codines, botxí dels pradencs en 
el darrer partit disputat a Prats. 
El debut com a titular d’Èric 
Bardolet va ser de les coses més 
positives de la primera meitat, 
en la qual l’equip visitant va te-
nir oportunitats força clares per 

Celebració del triomf contra el Moià als vestidors de Prats.//F: X. DAVINS

anar-se’n al descans amb avan-
tatge al marcador. A la represa, el 
Pradenc va sortir amb una marxa 
més, i això es va traduir en oca-
sions pel bàndol local, una de les 
quals acabaria al fons de la xarxa 
després d’un batzac de Jordi Bar-
trons des de la frontal de l’àrea 
quan encara no s’havien jugat ni 
deu minuts de la segona meitat. 
El Moià veia com un Pradenc en 
hores baixes estava dinamitant 
les seves opcions d’ascens, més en-
cara quan el mateix Bartrons va 
fer el segon des del punt de penal 
al minut 60. Tot anava com una 
seda fins que l’àrbitre va assenya-
lar una pena màxima molt rigo-
rosa a l’àrea del Pradenc, amb la 
mala sort que la pilota va acabar 
entrant tot i l’aturada del porter i 
tocar els posteriors dos pals de la 
porteria blaugrana. L’ambient es 
va anar caldejant i les entrades 
a destemps van anar complicant 
la feina al col·legiat, poc encertat 
en algunes decisions. Tot i alguna 
picabaralla considerable, el partit 
va anar seguint el seu curs sense 
massa futbol, i amb el Pradenc 
fent entrar els altres dos Juvenils, 
Guifré Rovira i Joan Boatella. La 
pressió no va poder amb el Futbol 
Club Pradenc, equip que va treure 
l’orgull quan més ho necessitaven 
els aficionats blaugranes.//

CICLISME

de comunitat i grup entre elles, 
i, per altra, donar a conèixer les 
carreteres del Lluçanès, un entorn 
privilegiat per fer ciclisme.

Un total de 64 dones van partici-
par en la sortida, tenint l’oportuni-
tat de triar entre tres recorreguts 
diferents. La primera opció consis-
tia en una volta de 28 km, fent la 
volta de l’Avi. La volta mitjana era 
de 40 km, amb la pujada fins als 
Tossals, mentre que la volta llar-
ga, amb una distància de 63 km 
- que va ser la més concorreguda - 
s’estenia fins a Sant Bartomeu del 
Grau i la Costa dels Gats.

Aquest tipus de sortides, orga-
nitzades regularment per Ferbi-
kes Prats, han demostrat ser un 
èxit, però aquesta edició especial 
només per a dones ha superat les 
expectatives.// PAT
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El Futbol Sala tanca la temporada 
amb un triomf a casa 
Al final del partit l’equip blaugrana va mantejar Oriol Sanjuan 
i Isaac Basagaña, dos pilars que deixen el Club després de 
diverses temporades 

El partit entre el CFS Prats de Lluça-
nès i el CFS Cerdanyola va posar punt i 
final a la temporada 2022-2023. Tots dos 
equips, salvats des de feia jornades, van 
disputar un duel igualat en el qual va 
regnar el “fair play” i que va acabar amb 
triomf dels locals per 1 a 0. El gol dels 
blaugranes, anotat per Albert Ferrer, va 
arribar a falta d’un quart d’hora pel final i 
va ser clau per certificar la 15a victòria de 
la temporada, la 11a davant la seva afició.  

Quan l’àrbitre va assenyalar camí de 
vestidors, els jugadors del Futsal Prats 
van agrair el suport incondicional de la 
seva gent i van mantejar dues persones 
molt rellevants vinculades a l’estructura 
del futbol sala al poble. Isaac Basagaña 
i Oriol Sanjuan es van acomiadar enmig 
d’aplaudiments i somriures d’un equip 
que la temporada vinent tornarà a enca-

PRATS DE LLUÇANÈS
Per_ Xavier Vilella Antonell

rar el repte de mantenir-se a Primera Di-
visió Catalana de Futbol Sala.//

Homenatge a Basagaña i Sanjuan al final del partit.//
F: XVILELLA

Dissabte passat al camp de Prats 
de Lluçanès es va viure una d’aque-
lles tardes difícils d’oblidar pels 
presents. El Sènior Femení del FC 
Pradenc va proclamar-se campió 
de lliga després d’empatar a quatre 
gols el partit decisiu que enfron-
tava primer i segon classificats en 
l’última jornada de la segona fase 
de la lliga de Futbol 7 Amateur. 

La crida del Futbol Club Pra-
denc a omplir el Municipal va fer 
efecte i l’equip de Mies Picas va 
comptar amb un gran suport a les 
graderies, el més nombrós del curs. 
Una assistència que va augmentar 
encara més amb el desplaçament 
d’un gran grup d’aficionats del FC 
Vallgorguina, desplaçats en auto-
car per animar el seu equip. 

El partit va començar de la millor 
manera pels interessos blaugra-
nes, amb un gol de Judit Fumanya 
pràcticament a la primera jugada. 
L’avantatge va donar tranquil·litat 
a les locals, conscients que fins i tot 
l’empat els valia per mantenir la 
primera posició. A la mitja hora 
de joc les coses es van començar a 
complicar de valent. En qüestió de 
dos minuts, les visitants van capgi-

 La lliga es 
va decidir 

en una 
mil·lèsima 
de segon

rar el marcador gràcies a dos gols 
pràcticament seguits, amb el cop 
anímic per a l’equip de Prats que 
això suposava. Malgrat tot, la de-
cepció es va convertir en força per 
tornar a empatar a través d’un gol 
de Tània Sáez poc abans del des-
cans, una diana fonamental per 
oblidar els errors comesos en els 
dos gols encaixats. A la represa, les 
jugadores de Vallgorguina van fer 
un pas endavant, creant ocasions i 
posant setge a la porteria praden-
ca, una empenta que no va saber 
contrarestar el Pradenc, i que va 
desembocar amb dos gols conse-
cutius de les vallesanes abans 
del primer quart d’hora del segon 
temps. El 2 a 4 deixava les locals 

El Pradenc Femení guanya la lliga amb un final d’infart

al marge del precipici, amb l’obli-
gació d’anotar com a mínim dos 
gols per ser campiones. Les futbo-
listes del Pradenc ho intentaven 
amb més cor que no pas cap, cons-
cients de la complexitat en què es 
trobava el duel. L’esperança es va 
començar a obrir pas amb el 3 a 4, 
aconseguit per Fumanya quan en-
cara restaven més de deu minuts 
per la fi, però anaven passant els 
minuts i el cansament s’anava fent 
més evident. L’empenta del públic 
local no estava fent efecte i les vi-
sitants cada cop veien el títol més 
a prop. Un cop exhaurit el temps, 
l’àrbitre va afegir cinc minuts a 
causa de les constants pèrdues de 
temps de l’equip verd-i-blanc. El 

Un gol de Judit Fumanya durant el temps afegit va permetre empatar (4-4) el partit contra el 
Vallgorguina i alçar-se amb el trofeu de campiones 

Jugadores del FC Pradenc celebrant el títol de lliga.//F: M. BARTRONS

desenllaç semblava definitiu, però 
el guió d’aquests cinc minuts finals 
va ser de pel·lícula. Una bona ju-
gada col·lectiva per banda dreta 
va permetre que la pilota arribés 
als peus de Judit Fumanya, que 
es plantava sola en un mà a mà 
contra la portera visitant. La lliga 
es definia en aquella mil·lèsima de 
segon, i la màxima golejadora de 
la lliga va resoldre la jugada amb 
un toc subtil per sobre la cama de 
la portera, un remat que va acabar 
amb la pilota al fons de la xarxa 
i amb Fumanya sortint del ter-
reny de joc a abraçar la família, 
amb la resta de l’equip i el cos tèc-
nic corrent per la banda. L’esclat 
d’alegria al Municipal contrastava 
amb la mirada perduda de les va-
llesanes, que veien com s’escapava 
la lliga pràcticament a l’últim mi-
nut. Quan l’àrbitre va assenyalar 
el final, les jugadores del Pradenc 
es van fondre en una abraçada 
al centre del camp sota el crit de 
“campiones!”

Amb l’entrega del trofeu es va 
culminar una celebració que en-
cara s’allargaria durant tota la 
tarda al bar de la zona esportiva, 
una festa que premiava l’esforç i la 
progressió que ha fet l’equip des de 
l’inici de temporada fins a l’últim 
minut de l’últim partit.//

PRATS DE LLUÇANÈS
Per_ Xavier Vilella Antonell



Núm. 550

LaRella | 18

de les 10 del matí a Cal Bach.

ALPENS_ PIXA’T DE RIURE. Actuació de 
LAS POLIS, a 2/4 de 12 a la plaça Ma-
jor. “INSOMNI” Dudu Arnalot, a la 1 del 
migdia a la Torre. “B.O.B.A.S” Jimena 
Cavalleti, a les 5 de la tarda al camp de 
futbol. “RRRRUMBATICO” Mike Tiger, a 
2/4 de 7 de la tarda a la Torre. “CHAR-
LAS DE AZUCARILLO” las couchers, a 
2/4 d e8 del vespre a la Torre. “CABA-
RET GAMBERRU” La Bernadette, a 2/4 
de 10 a la Torre i fi del festival amb PD.

OLOST_ LA OLOSTENCA KIDS Copa Oso-
na Trail, al matí al serrat de l’Arboix.

SANT BOI DE LLUÇANÈS_ TEATRE “Pri-
mer Primera” amb la Trebinella. A les 
6 de la tarda al Centre.

 DIUMENGE 4 DE JUNY 

SANT FELIU SASSERRA_ CONCERT de 
clarinet, violí i guitarra, a les 12 del 
migdia a l’Ateneu.

SANTA EULÀLIA DE PUIG-ORIOL_ ACTI-
VITAT FAMILIAR, a 2/4 de 5 de la tarda 
al Local Social. CONCERT DE CORAL I 
COMBOS, a ¼ de 6 de la tarda al Local 
Social.

ORISTÀ, OLOST I SANT BOI_ RUTA DEL 
PA i del blat forment.

 DIMARTS 6 DE JUNY 

OLOST_ XERRADA “Esmorzar complet i 

AGENDA

 JUNY 

OLOST_ EXPOSICIÓ de Leonardo Rug-
gero “Tarot Aleo”. De dilluns a dijous, 
de 17 a 19h a l’Espai Rocaguinarda.

SANT FELIU SASSERRA_ EXPOSICIÓ 
“Cavall Fort celebra 60 anys”, durant 
tot el mes al hall de la Biblioteca Sant 
Pere Almató.

 DIVENDRES 2 DE JUNY 

ALPENS_  PIXA’T DE RIURE. PEPE 
VIYUELA, a les 8 del vespre al Casino.

SANT BARTOMEU DEL GRAU_ CAMINA-
DA del programa “Passegem Junts”, a 
2/4 de 10 del matí davant l’escola La 
Monjoia.

PRATS DE LLUÇANÈS_ CAMINADA “El 
Lluçanès cap als 100”, sortida a 2/4 de 
10 del matí al centre de dia SAIAR Bo-
nasort.

SANT FELIU SASSERRA_ HORA DEL 
CONTE especial i taller, a les 6 de la 
tarda a la biblioteca Sant Pere Almató.

 DISSABTE 3 DE JUNY 

ORISTÀ_ VI CONCERT SOTA LA LLUNA 
PLENA. Concert amb Mar Pujol i Fer-
ran Orriols, a les 8 del vespre a Sant 
Sebastià.

PRATS DE LLUÇANÈS_ RECOLLIDA DE 
RESIDUS AL MOLÍ DEL CINGLE, a partir 

saludable” a càrrec de Funbrian. A les 
10 del matí a l’Espai Activa’t.

 DIMECRES 7 DE JUNY 

SANT FELIU SASSERRA_ JOCS DE TAU-
LA, a partir de les 6 de la tarda a la Bi-
blioteca.

 DIJOUS 8 DE JUNY 

OLOST_ PARTIDES D’ESCACS amisto-
ses, a partir de les 6 de la tarda a la 
Biblioteca.

 DIVENDRES 9 DE JUNY 

SANT FELIU SASSERRA_ DRIP + RAP, a 
les 6 de la tarda al pati de la Biblioteca.
PERAFITA_ PRESENTACIÓ DE LLIBRE 
“ESTELS AL CEL. Astronomia per a tot-
hom”, d’Inés Dibarboure, a les 6 de la 
tarda a la sala polivalent del Centre de 
Cultura.

OLOST_ INAUGURACIÓ EXPOSICIÓ Ta-
rot Aleo de Leo Ruggero, a les 6 de la 
tarda a l’espai Rocaguinarda.

 DISSABTE 10 DE JUNY 

PRATS DE LLUÇANÈS_ ACTUACIÓ DE TE-
ATRE DE L’EMAL, a les 5 de la tarda a la 
Sala Polivalent.
SANT BARTOMEU DEL GRAU_ RUTA DE 
LA LLET. Visita a Mas Rogers, a les 11 
del matí.

 DIUMENGE 11 DE JUNY 

ALPENS_ CONCERT DE TROMPETA, BA-
TERIA I ACORDIÓ de l’EMAl, a les 6 de 
la tarda a la plaça Major.

SANT FELIU SASSERRA_ CORPUS, l’ou 
com balla, durant tot el dia a la plaça 
de l’Església. DANSA DEL TREURE BALL 
i homenatge a la Gent Gran.

OLOST_ ESPECTACLE TEATRAL I DE 
DANSA “DEJAVÚ - LA TIETA”, a càr-
rec de la companyia NS Dance Theatre, 
a les 7 de la tarda a la plaça major.

SANT BARTOMEU DEL GRAU_ JORNADA 
DE BITLLES CATALANES, a les 6 de la 
tarda.

 DIMARTS 13 DE JUNY 

OLOST_ SORTIDA AL BOSC des de la bi-
blioteca, a les 6 de la tarda al Centre 
Cívic.

La redacció de la revista LaRella no comparteix neces-
sàriament les opinions dels articles que no vagin sig-
nats per la redacció o els membres d’aquesta, ni els 
continguts dels anuncis publicats a les seves pàgines.
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Ferran Vila Cabanas,  Carolina Font 
Usart, Lluc Corominas Peraire, Jordi 
Boralleras Estruch, Marta Giravent 
Crespiera, Nerea Sánchez Moreno, 
Roger Torrents Boy, Natàlia Avellan 
Puig i Xavier Vilella Antonell.

AMB LA COL·LABORACIÓ DE_ 
Sira Turigas Vila, Ramon Besa 
Camprubí i Maria Marmi Agustí

DISSENY I EDICIÓ_ 
Pol Asensi Turigas - edicionslarella@
gmail.com
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EDITA_ LaRella. Iniciatives 
socioculturals del Lluçanès  
621 276 429 
larellallucanes@gmail.com

DIPÒSIT LEGAL_ B-31.541-2001 

Amb la 
col·laboració de:

EQUIP

LA VINYETA, per Gemma Gallorte Arregui



DIRECTORI D’EMPRESES DEL LLUÇANÈSDIRECTORI D’EMPRESES DEL LLUÇANÈS

1_ASSESSORAMENT: gestories, advocats, 
assegurances. 
2_AGRARI·ANIMALS·BOSC·ENERGIES: 
agropecuària, jardineria, veterinaris, etòlegs, 
treballs forestals.
3_INFORMÀTICA
4_OBRES: constructors, paletes, pintors, 

excavacions, grues i graves, fustes, mobles, 
energies.
5_ESCURA·XEMENEIES
6_MECÀNICS_
7_SALUT: tractaments, dentistes, dietètica, 
farmàcies i òptica. 
8_RESTAURANTS · HOSTALS

9_ALIMENTACIÓ: carnisseries, superme-
cats, menjar per emportar, peixeteries, forns 
de pa i formatgeries.
10_BELLESA: estètica, perruqueria.
11_ALTRES SERVEIS I COMERÇOS: auto-es-
cola, funerària, quiosc, taxi, tintoreria, nete-
ja, combustibles i fotografia. 

2_AGRARI·ANIMALS·BOSC·ENERGIA

JARDINERIAAGROPECUÀRIA

TREBALLS FORESTALS ETÒLEG

1_ASSESSORAMENT

GESTORIA · ADVOCATS
ASSEGURANCES

Plaça Nova, 20
Prats de Lluçanès, 08513

93 856 06 57
93 850 87 67

3_INFORMÀTICA

E. RENOVABLE



5_ESCURA-XEMENEIES 6_MECÀNICA

650 507 143
Enric Solà

Mecànica | Electromecànica | Treballs de soldadura

Taller mòbil, servei a domicili

FUSTES · MOBLES

DENTISTES DIETÈTICA

7_SALUT  

TRACTAMENTS FARMÀCIA
ÒPTICA

4_OBRES
GRUES, EXCAVACIÓ I GRAVESCONSTRUCTORS, PINTORS, DISSENY



8_RESTAURANTS·BARS·HOSTALS

9_ALIMENTACIÓ

PERAFITASOBREMUNT

ALPENS LA TORRE LLUÇÀ OLOST LA QUAR

SANTA CREU STA EULÀLIA

CELEBRACIONS

CARNISSERIES SUPERMERCATS

FORMATGES

FORNS DE PA

PLATS 
PREPARATS

DISTRIBUCIÓ

PRATS DE LLUÇANÈS SANT BOI

SANT BARTOMEU
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11_ALTRES SERVEIS
AUTO ESCOLA FUNERÀRIA TINTORERIA

10_BELLESA
PERRUQUERIA ESTÈTICA

NETEJAFOTOGRAFIA

De 9 a 20:30h De 20:30 a 9h

1 dj ST. BARTOMEU YLLA - CATALÀ

2 dv OLOST TANYÀ

3 ds F. VILAPLANA - VIC VILAPLANA

4 dg F. ATLÀNTIDA - VIC ATLÀNTIDA

5 dl PRATS BARNOLAS

6 dt OLOST TERRICABRAS

7 dc PRATS FARGAS

8 dj ST. BARTOMEU ARUMÍ

9 dv OLOST URGELL

10 ds F. EURAS - VIC EURAS

11 dg F. ALIBERCH - VIC ALIBERCH

12 dl ST. BARTOMEU ATLÀNTIDA

13 dt OLOST AUSA

14 dc PRATS POU

Els caps de setmana i fes-
tius, tant al matí com a la 
nit, faran les guardies les 
farmàcies de Vic.
Les farmàcies del Lluçanès 
continuen amb l’horari ha-
bitual d’obertura dels dis-
sabtes al matí. Diumenge al 
matí, la  Farmàcia Viver de 
Prats també obre.

FARMÀCIES DE GUÀRDIA

ENCANTS

ES VEN

 » PAVO REAL, femella T: 609 81 20 22 
(R550/06)

 » ESTUFA PER A LLENYA de ferro colat mar-
ca Hergom, model Franklin-82, en per-
fecte estat. Va amb 5 metres de tub de 
sortida de fums. Molt bon preu. T: 699 41 
72 78 (R547/04)

 » NAVEGADOR per GPS TOM TOM GO 910 
amb tots els accessoris i molt útil per 
quan falla el Google Maps. Sense ventosa 
per enganxar al vidre del vehicle (la ven-
tosa en sí hi és, però li manca la peça de 
silicona). Recollir a Alpens. Preu: 100€ 
negociables. T: 615 427 347. (R549/08)

 » BICICLETA tipus MTB/BTT Shimano-sis 
Touring Togano. 18 marxes, canvi Shi-
mano i rodes de radi de 29 cm. Cal re-
passar-la per tornar-la a deixar a punt, 
però en general està en bon estat. Té les 
evidents mostres d’ús. Recollir a Alpens. 
Preu: 100€ negociables. T: 615 427 347. 
(R549/06)

 » CURS D’ANGLÈS, per estrenar HOME EN-
GLISH. És el curs sencer, des de princi-
piants fins a nivell avançat, que consta 
de tres caixes, amb tots els mòduls i els 
respectius DVD. Recollir a Alpens.  Preu: 
100€ negociables. T: 615 427 347. 
(R549/07)

 » BIO TRITURADOR GA 100 de BLACK & 
DECKER. En molt bon estat per haver-se 

utilitzat poques vegades. A Olost. Preu 50 
Euros. T: 608 894 248 (R550/01)

 » SOMMIER DE LAMES PIKOLIN  de 135 
x 180 cm. En molt bon estat. Possibi-
litat d’incloure les potes metàl·liques. 
Preu a convenir. A Olost. T: 608 894 248 
(R550/02) 

 » RENAULT CLIO del 2001. Gasolina. 
122.000 km. T: 629 32 34 68 (R550/03)

 » HABITACIÓ pel Lluçanès. Diego. T: 600 
85 50 45 (R547/08)

 » LEGOS per a canalla a partir d’11 anys.  
T: 629 98 54 54 (R550/05)

 » COTXE DIÈSEL amb entre 100.000 i 
150.000 km. T: 635 07 21 56 (R550/04)

ES BUSCA

ES COMPRA

 » TERRENY a Sta Mªde Merlès de uns 
3000m2 per establir cavalls o altres 
èquids. Amb accés a estable, aigua i ben 
comunicat al costat de la carretera. Preu 
200€/mes. T: 676 33 88 31 (R549/09)

ES LLOGA

NOU AL DIRECTORI!

EL TROBARÀS A LA 
SECCIÓ 6,  

a l’espai de Mecànica

COMBUSTIBLE
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Els nous cartells indicadors de la comarca del Lluçanès, a Oristà, durant un ruixat de tarda.// 
F: IMMA COSTA TERRICABRES

Paisatge verd i boires, el passat 21 de maig,
a Sant Bartomeu del Grau.// F: EMILI VILAMALA

EL TEMPS 

EL RACÓ DE LA FEINA
BUSCO FEINA OFEREIXO FEINA

 »OPERARI DE SERVEIS, pla local 
d’ocupació a Sant Feliu Sasserra. 
(CIDO R549/01)

 »SOCORRISTA amb titulació per a pis-
cina municipal de Prats de Lluçanès. 
(XALOC R547/12)

 »AJUDANT DE CUINA per a bar - res-
taurant d’unes piscines municipals a 
Olost. (CIDO R549/02)

 »PEÓ DE PRODUCCIÓ de pèl·let però 
que també pugui fer granja. A Sant 
Martí d’Albars. (XALOC R550/07)

 »TÈCNIC DE QUALITAT de les ciències 
físiques, químiques i de les enginye-
ries o anàlisis de caracterítisuqes fi-
sioquímiques dels pellet. A Sant Mar-
tí d’Albars. (XALOC R550/06)

 »SENYORA PER FER COMPANYIA per a 
dues senyores grans de l’Alou (Sant 
Agustí de Lluçanès) per a fer feines 
de la casa. De dilluns a divendres al 
matí. Condicions a convenir. T: 93 
210 46 36. (R549/03)

 »Noia busca feina per netejar ca-
ses, pisos o cuidar persones grans 
i nens. Disponibilitat immediata. T: 
602 53 11 36. (R549/05)

 »Noi busca Feina en Granja de Llet/
Ovelles/Cabres. T: 600 85 50 45 
(R549/10) 

 »Noia busca feina per netejar cases, 
pisos, locals, oficines. També per 
cuidar persones grans o nens.  Dis-
ponibilitat immediata. T.: 602 53 11 
36 (R546/07)

 »Auxiliar d’infermeria en geriatria, 
amb experiència, s’ofereix a tenir 
cura de persones dependents i de 
les tasques de la casa. Disposo de 
vehicle propi. Mercè. T.: 649 45 54 
06 (R545/01)

 »Noia de 20 anys molt responsable, 
atenta i activa s’ofereix per fer fei-
nes de neteja o de cuidadora de 
gent gran o infants. Amb experi-
ència. Elizabeth. T.: 607 74 44 58 
(R546/08)

EL TEMPS QUE HA FET_ Del 17 al 30 de maig

OLOST PRATS SANT BOI ORISTÀ SOBREMUNT ALPENS PERAFITA

DIA Màx. Min. l/m2 Màx. Min. l/m2 Màx. Min. l/m2 Màx. Min. l/m2 Màx. Min. l/m2 Màx. Min. l/m2 Màx. Min. l/m2

17 22.9 0.8 1.4 22.1 2.6 6.4 20.5 4.0 2.0 24.0 0.7 2.5 21.6 5.2 2.0 20.9 4.9 0.0 21.0 2.9 2.0

18 18.4 3.4 0.0 17.2 4.6 0.0 16.7 6.1 0.0 17.7 5.2 0.0 16.9 6.0 0.0 14.8 4.3 0.0 17.4 5.1 0.0

19 17.8 7.1 1.1 17.7 7.7 3.6 16.7 7.9 3.4 18.2 8.0 8.6 17.6 7.0 0.5 17.0 5.8 1.4 17.5 16.4 5.5

20 20.2 7.9 0.2 19.2 7.3 3.0 16.8 5.9 0.6 21.2 10.0 3.6 17.7 6.0 2.6 18.5 4.9 0.6 18.5 5.7 1.1

21 18.8 5.8 0.0 18.5 6.6 0.0 16.5 7.7 0.2 19.0 6.4 Inp. 15.1 7.1 1.0 15.7 7.1 0.4 17.2 6.9 0.4

22 20.1 11.3 2.0 19.5 10.4 2.2 17.7 12.3 1.4 20.7 5.8 4.5 18.1 10.8 3.3 18.3 11.2 2.6 18.1 10.6 1.4

23 22.6 8.3 0.2 21.3 10.0 0.0 20.2 12.1 2.0 22.6 8.2 Inp. 21.7 11.5 0.5 20.6 11.3 0.6 20.3 10.2 2.8

24 25.5 7.4 13.0 24.1 9.5 20.4 22.8 11.1 7.4 25.4 7.7 6.0 23.7 11.1 2.8 23.4 9.6 7.0 23.9 9.6 19.9

25 17.4 9.6 8.0 18.5 10.5 18.4 15.6 10.3 18.4 18.2 8.1 8.0 15.8 9.0 22.3 14.9 8.9 41.4 17.9 8.6 35.6

26 24.7 6.7 1.0 23.9 8.6 0.0 23.2 9.4 2.8 25.5 7.0 0.0 23.6 8.9 0.8 23.1 8.2 0.4 23.7 7.6 5.7

27 28.2 8.2 0.0 27.3 9.8 0.0 26.2 11.1 0.2 29.2 8.0 0.0 26.1 11.5 0.3 25.9 10.8 0.0 26.3 10.2 0.2

28 26.4 8.4 2.2 26.1 10.0 8.6 24.3 11.9 0.0 26.9 8.1 Inp. 21.4 11.9 0.0 24.7 12.2 0.0 25.0 11.1 0.0

29 25.3 7.8 0.2 24.0 10.4 0.0 22.3 12.6 0.0 26.1 8.2 0.0 24.4 12.0 0.0 23.6 10.8 0.0 22.7 10.9 0.0

30 24.5 8.7 5.4 23.9 9.9 4.4 23.0 11.4 6.2 25.4 10.0 10.0 23.7 11.3 6.1 22.3 10.9 8.4 24.3 9.7 3.7

TEMPERATURA MÀXIMA Cº

ORISTÀ_ 27 de maig 29.2

TEMPERATURA MÍNIMA Cº

OLOST_ 17 de maig 0.7

PLUJA ACUMULADA L.

OLOST 34.7

PRATS 67.0

SANT BOI 44.6

ORISTÀ 43.2

SOBREMUNT 42.2

ALPENS 62.8

PERAFITA 78.3



Si tu t’hi has fixat, els altres també!
comunicaciolarella@gmail.com · 621 27 64 29

Si tu t’hi has fixat, els altres també!
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PUBLICITAT


